
پرستو بازی نداریم
عزت الله ضرغامی  این بار کمی دیر با انتشار 
مطلبی در صفحه توییتــری خود به قتل 
»میترا استاد« واکنش نشان داد. ضرغامی در 
این مطلب به ادعای عده ای که بدون هیچ 
ســند و مدرکی »میترا استاد« را جاسوس 
و یا طعمه جنســی قلمداد کــرده و از واژه 
»پرســتو« برای این منظور استفاده کردند 
پرداخته و نوشــته است: »پرستو بازی مثل ســاح کشتار جمعی، در قاموس 
ما نیســت. به رغم انتقاداتم به برخی شیوه های امنیتی اطاعاتی، معتقدم که 
این ممنوعیت از نقاط قوت و قابل افتخار آنان است. مطلعم که آمار پرستوهای 

دیگران، به سیاسیون منتقل می شود. برخی پند می گیرند و برخی مال«!

هندسه نوین قدرت 
حســن عابدینی در اینســتاگرامش نوشت: 
   »هندســه نویــن قــدرت جهانــی در حال 
شکل گیری اســت. غرب آســیا، کانون این 
نظم نوین اســت. عراق، سوریه، لبنان، یمن 
و فلسطین نماد کارزار اراده ها برای معماری 
 جدید اســت. حــدود یک دهــه فرماندهی

زر و زور و تزویر به مدد سرویس های امنیتی 
غربی، دلارهای نفتی عربی و شــبکه پلید عبری کوشــش کرد تا تکفیر و ترور را 
جایگزین جهاد و شهادت کند. حال اما آمران و عامانی که مدعی حاکمیت ابدی 
عراق تا شام بودند، در حال عقب نشینی اند. اندیشه مقاومت هم اکنون با برخورداری 
از پشتوانه عقانی، علمی و دینی با درخششی خیره کننده بر تارک تاریخ، جبهه 
شــرارت پیشــه غربی، عربی و عبری را در غرب آســیا به زانو درآورده اســت«.

استمرار درست اندیشی
مهدی محمدی به مناسبت سی امین سالگرد 
انتخاب آیــت الله خامنه ای به رهبری ایران در 
صفحه توییترش نوشــت: »هیچ 30 سالی، در 
تاریــخ زعامت هیچ رهبــری در جهان، لااقل 
از رهبران حاضر، با 30 ســال رهبری آیت الله 
خامنه ای در ایران قابل مقایســه نیســت. او 
بی شک متمایزترین رهبر امروز جهان است. در 
این 30 سال، آیت الله خامنه ای در هیچ صحنه کلیدی سیاسی، دیپلماتیک و امنیتی 
خطا نکرده و در پیچیده ترین مســائل همواره در اوج خردمندی بوده است. چنین 

استمراری از درست اندیشی در تاریخ ایران بی نظیر است«.

پروفسور می رود؟
طبق اعام برخی رســانه ها، به نظر می رسد 
»برانکو« کــه در فصل اخیر دو مقام قهرمانی 
لیــگ برتــر و جام حذفــی ایــران را برای 
پرسپولیســی ها به ارمغان آورد، قصد جدایی 
از سرخپوشــان را دارد و بخش زیادی از راه 
انتقالش به تیم الاهلی عربســتان را هم طی 
کرده اســت. در همین راستا محسن خلیلی، 
سرپرســت پرسپولیس در صفحه اینستاگرامش نوشت: »صبح بازی با داماش، در 
هتل بوستان اهواز با برانکو درباره فهرست نقل و انتقالات تابستانی جلسه ای داشتم. 
هیچ تردیدی در این نیســت که برانکو دوســت دارد با پرسپولیس ادامه بدهد و 
تردیدی نیست که باشگاه پرسپولیس هم تمام تاش خود را برای تأمین منابع مالی 

مطالبات برانکو دارد انجام می دهد«.
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یک امتیاز پر حسرت از تقابل با برزیل بدست آمد

 ایران - آرژانتین 
خارج از سایه ولاسکو

کارشناسان به پرسش »قدس« پاسخ دادند

 چرا وزارت ارشاد به دنبال 
حل مشکلات صنعت نشر نیست؟ 

وینفرد شفر شاکی جدید آبی پوشان

کار مرد آلمانی و استقلال به فیفا کشید

سلفی بگیرها

برگشته بودیم به همان زیرزمین دیروزي. هوا آفتابي بود. از باران صبحگاهي، 
دوبــاره حیــاط خانه ها را آب گرفته بود و اهالي مشــغول تخلیه آب و گل و 
لاي بودند. ما هم مشغول گل کشــي از زیرزمین بودیم، صاحبخانه به همراه 
خانواده، لوازم گل آلود خانه را مي شســتند. حوالي ظهر، همسایه بغلي وانت 
آورده، خانه اش را بار کرد و برد. مستأجر طبقه دوم بود و وسایلش اصاً آسیب 
ندیده بود. پیش از ظهر »شیخ علي« باز هم سري به ما زد. خدا قوتي گفت و 
اضافه کرد: ســه خانه دیگر در انقاب 3، 5 و 6 مانده است. شما اینجا را پاک 
کنید 5 و 6 مي ماند که بچه هاي دیگر مشغولند. دیگر کارهاي یدي در اینجا 
تمام است و بقیه کارها را بابکت ها، آتش نشاني و لودرها باید بکنند. ما تا ظهر 

همچنان گل ولاي مي کشیدیم، اما تمام نشد. 
ظهر، من نیم ساعتي زودتر از بچه ها به مسجد برگشتم. قدمي توي بلوار زدم. 
سر خیاباني که مسجد المهدي قرار داشت، وانتي پر از لباس دست دوم ایستاده 
بود. صدا مي زد: مجانیه، بیاین ببرین. هر کس از کنار وانت مي گذشت،  نگاهي 
مي انداخت. برخي ها مي ایســتادند، لباس ها را زیر و رو و چند تایي را انتخاب 
مي کردند و برمي داشتند. رفتم جلو و از راننده پرسیدم، گفت: لباس هاي اهدایي 
مردم است، دادند که بیاورم و در این جا پخش کنم. همه جور لباسي بود از زیر 

و رو گرفته تا مردانه و زنانه و بچگانه. 
همه جور تیپ و افرادي در معمولان دیده مي شــد؛  بدون شــک همه براي 
همدردي و کمک به ســیل زدگان آمده بودند. از گروه هاي جهادي و مردمی 
گرفته تا خیران، از آفرودبازها گرفته تا حامیان محیط زیست و حیات وحش. 
از  کســاني که به صورت فردي یا خانوادگي آمده بودند تا دیگران و دیگران. 
بیشــتر این افراد، تفریحي و مسافرتي و یا از سر کنجکاوي مي آمدند. برخی 
شاید آمده بودند چرخي بزنند و هوایي عوض کنند. خیلي ها هم آمده بودند تا 
فرِي بخورند و عکسي بیندازند تا با آن پروفایل تلگرام یا پیج اینستاگرامشان 
را به روز کنند و از حالت تکراري درآورند! براي همین بازار سلفي گرفتن ها داغ 
بود. این ها چند ســاعته و حداکثر نیم روزه مي آمدند و برمي گشتند. نه براي 
کار کردن که براي گشــتن مي آمدند. این ها نه براي مردم که براي خودشان 
مي آمدنــد. این ها نه براي کاســتن از حجم و عمــق فاجعه که براي عکس 
انداختن با فاجعه مي آمدند. از حق نگذریم تنها کساني که بیل دست گرفته 
و روي زمین کار مي کردند، همین نیروهاي جهادي بودند. نهایت کمکي که 
این گروه ها و افراد به سیل زدگان مي کردد و یا مي توانستند بکنند، همدردي 
و احیاناً اندکي هم کمک هاي دارویي و پزشــکي بود که معمولاً همراه خود 
مي آوردند وگرنه روي زمین براي مــردم کاري انجام نمي دادند. همدردي و 
کمک ها خوب بود، اما خانه هاي تخریب شــده و به گل نشسته سیل زدگان 

را پاک سازي نمي کرد. 

برانکو در دو راهی ماندن و رفتن

کابوس جدایی مرد جام ها
ورزش: مــرد کــروات، جام حذفــی را به 
پرســپولیس  در  افتخاراتــش  کلکســیون 
افزود و رفت برای اســتراحت؛ اســتراحتی 

که بعید نیســت برای پرسپولیسی ها 
گران تمام شــود. گایه هایی که 
در 10 ماه گذشــته آغاز شــده 
بود بــه نظر می رســد برانکو را 
به نقطه جدایی از پرســپولیس 
رسانده است. سفر او به امارات 
از مســیر تهران بــه زاگرب با 
ماقاتــی ویــژه روبه رو شــده 
است. مذاکره با مدیران باشگاه 
الاهلی که پیشــتر هــم برانکو 

را دوست داشــته اند. او در چهار 
سال گذشــته هر آنچه را در ایران 
می توانسته به دســت آورده است. 
کلی عنوان و جــام و کلی جنگ 
با کی روش که به نظر می رسد در 

پایان پیروزشان بوده است...

مجید تربت زاده: حســابش را بکنید! سال های سال 
مترجم و نویسنده درجه یک مجات مختلف باشید، 
انتشاراتی ها آثارتان را ندیده، روی هوا بزنند، مخاطبان 
حتی پس از مرگ شما، کارهایتان را روی دست ببرند، 
کتاب هایتان به چاپ چندم برســد و نشریات مختلف 
برای پاورقی هایی که می نویسید، فرش قرمز پهن کنند. 
آن وقت ناگهان منتقد یا اهل فنی پیدا شود، ترجمه ها 
و بعد هم اعتبارتان را زیر سؤال ببرد و هزار جور انِ قُلت 
و حرف و حدیث برای سابقه مطبوعاتی و مترجمی تان 
ردیف کنــد. این هایی که گفتیم، داســتان زندگی و 
فعالیت های »ذبیح الله منصوری« است که حتی همین 
امروز و 30 و چند سال پس از مرگ او هنوز هم آثارش 

خواننده دارد.

 قهرمان بوکس
فقط در فهرست هایی که با عنوان »برخی آثار ذبیح الله 
منصوری« نوشته اند، می توانید براحتی نام حدود 100 
کتاب معروف و پرخواننده او را پیدا کنید. کتاب هایی 
که بارها تجدید چاپ شــده اند و چه بســا هنوز هم 
می شــوند! تازه این ها  به جز تعداد ناشــمردنی آثار و 
پاورقی هایی است که »منصوری« در طول  پرُکاری اش 
در مطبوعات نوشته است. برای همین خیلی ها معتقدند 
او را از نظــر حجــم کار می توان با »انــوره دو بالزاک« 
فرانسوی مقایسه کرد. در کشکول آثار و  فعالیت  های او 
همه جور سوژه هایی پیدا می شود، از موضوعات تاریخی 
گرفته تا  سوژه های مذهبی، علمی، فلسفی، رمان های 
جنایی و... بنابراین مخاطبان اگر با هر  سلیقه ای سراغ 
نوشته های او بروند، دست خالی برنمی گردند.  منصوری 
را می شود پرُکارترین مترجم تاریخ مطبوعات و ادبیات 
ایران، روزنامه نگار و نویسنده به حساب آورد که البته به 
گفته خودش روزگاری قهرمان بوکس سبک وزن ایران 

هم بوده است.

 با »کوشش«
»ذبیح الله حکیم الهی دشــتی« زاده ســال 1278 در 
سنندج، در مدرسه آلیانس همین شهر که  فرانسوی ها 
آن را می چرخاندنــد، درس خواند، کمی فرانســوی 
آموخــت و پــس از مدتی به خاطر شــغل پدری به 
کرمانشاه رفت، زبان فرانسه اش را هم نزد یک پزشک 
کامل کرد، اما هیچ گاه نتوانست به زبان فرانسه حرف 
بزند. ســال 1299 همــراه خانواده به تهــران آمد و 
می گویند در این سال ها قصد داشت دنبال دریانوردی 
برود، اما گویا مرگ پدر ســبب شــد درس خواندن و 
آرزوهایــش را رها کند و دنبال امــرار معاش بیفتد. 
ســال 1301 که روزنامه »کوشش« راه افتاد، به عنوان 
مترجم داستان، مقاله و مطالب علمی در آن شروع به 
کار کرد و ذبیح الله منصوری شــد. چون نویسندگی 
و مترجمی را از دنیــای روزنامه نگاری آغاز کرده بود؛ 
بنابراین خیلی تعجب آور نیست اگر بگوییم حتی در 
آخرین آثار و نوشــته هایش هم  ظرافت  ها و رگه های 
ژورنالیســتی به چشــم می خورد. او به جز »کوشش« 
همزمــان با روزنامه اطاعات هم شــروع به همکاری 
کرد. با آغاز انتشــار »کیهان« به مدت 6 سال، چندین 
کتاب برای این روزنامه ترجمه کرد که همه به صورت 
پاورقی به چاپ رســیدند. بعدها با روزنامه های »ایران 
ما، داد، باختر،اخترامــروز« و مجله های »خواندنی ها، 
ترقی، تهران مصور، روشــنفکر، ســپید و سیاه، امید 

ایران« و آخر از همه هم مجله معروف »دانســتنی ها« 
همکاری می کرد.

 نخست مترجم بود یا نویسنده؟
اگر به طور کلی او را در نویســندگی و ترجمه خاصه 
کنیم این پرسش پیش می آید که  منصوری اول مترجم 
بود یا نویســنده؟ مدارک و سوابق کاری اش می گوید 
چون کار را با مترجمی در مطبوعات آغاز کرده است، 
پس می توان او را در وهله اول یک مترجم به حســاب 
آورد. رسم بود که مدیران جراید آن روزگار، کتاب هایی 
را برای انتشار مجله یا روزنامه خود انتخاب کرده و آن 
را به مترجمشان می سپردند تا بعد به صورت پاورقی 
روزانــه یا هفتگی آن را چاپ کنند. منصوری چون به 
این شکل کارش را آغاز کرد، پس می توان او را بیشتر 
یک مترجم دانست. البته از این حیث منصوری چند 
تفاوت عمده با خیلی از مترجمان دیروز و امروز دارد. 
نخســت اینکه او خیلی زود نشان داد بیشتر از قدرت 
ترجمه، قلم ســاده، روان و قصه گویی دارد. جوری که 
می توانست به کمک همین استعدادش، از موضوعات 
تاریخی خسته کننده و طولانی، اثری خواندنی دربیاورد 
و پیش روی خواننــدگان روزنامه ها و مجات بگذارد. 
برای همین هم ترجمه هایش در نشریات بسیار مورد 
توجه مخاطبان عام و خاص واقع شــد، طوری که هم 
خوانندگان برای خواندن آن ها سر و دست می شکستند 
هم نشــریات مختلف برای چاپشان حاضر بودند همه 
جوره هزینه کنند و هم  انتشــاراتی  ها دنبال چاپ آثار 

تازه این نویسنده و مترجم بودند.

 این را من ننوشتم!
تفــاوت دوم منصوری با مترجمان حرفــه ای، میزان 
امانتداری یا وفاداری اش به متن اصلی داستان یا کتابی 
بود که آن را ترجمــه می کرد. همین تفاوت، بعدها و 
زمانــی که علم یا فن ترجمه در ایــران برای خودش 
صاحب و آدم های اسم و رسم داری پیدا کرد، گریبانگیر 
منصوری و بسیاری از آثارش شد! منتقدان و آن هایی 
که حوصله داشتند تا بگردند و نسخه های اصلی کتاب ها 
یا داستان هایی را که او ترجمه کرده بود، پیدا کنند به 
نتایج عجیب و غریبی دست پیدا کردند. فان اثر معروف 
منصوری گاه در نسخه اصلی اش یک مقاله تاریخی یا 
علمی مثــاً 50  صفحه ای بود که بــه مدد ترجمه و 
قدرت قلم منصوری، به کتابی قطور در زبان فارســی 
تبدیل شــده بود! »کریم امامی« در سال های دهه60 
در مقالــه و نقدی با عنوان »پدیــده ای به نام ذبیح الله 
منصوری، مترجم« می نویســد: »... حتی معروف است 
وقتــی کتاب »ماصدرا« اثر »هانــری کربن« با ترجمه 
منصوری منتشر شد و  عده ای این ترجمه را به رؤیت 
اسام شناس معروف فرانسوی رساندند، ایشان اصاً به 
یاد نمی آورد که چنین کتابی را نوشته باشد«! این نقد 
را هم که مربوط به ســال 1392 است از زبان رئیس 
»مؤسســه معارف وحی و خرد« به نقل از خبرگزاری 
مهر بخوانید: »گاهی اوقات ناشرها، مترجمان حرفه ای 
را پیدا می کنند می گویند شما برای ما ترجمه کنید... 
10 یا 20 سال بعد معلوم می شود که ترجمه این کتاب 
اصاً درست نبوده یا دقیق برگردانده نشده بودند. این 
آســیب را در مورد ذبیح الله منصوری داشتیم. ایشان 
خیلی از نوشته های آن طرف را مثل کتاب »مغز متفکر 
جهان شــیعه« که دراصل یک مقاله در استراسبورگ 

فرانســه بود را با حجم بالایی ترجمه کرد«. همچنین 
دکتر صادق آیینه وند درباره این کتاب معروف ترجمه 
شــده توســط  منصوری می گوید: »مســتندات این 
کتــاب واقعیت ندارد و مانند برخی دیگر از کتاب های 
منصوری، ساخته و پرداخته ذهن خود اوست... جمعی 
هم به نام مرکز تحقیقات اسامی استراسبورگ که این 

کتاب را نوشته باشد وجود خارجی ندارد«.

 شیرین و خیال انگیز
این ها جنبه های مترجمی کار منصوری است که اگرچه 
سال های سال آثارش  بی رقیب در مطبوعات و باز نشر 
می تاخته اند، اما در نهایت منتقدان و مترجمان مختلف 
وارد عمل شده و پرده از برخی واقعیت  ها برداشته اند. با 
این همه فکر نکنید، قدرت شگرف نویسندگی منصوری 
از چشــم ها پنهان مانده اســت. اینکه نویســند ه ای 
موفق می شــود 70 ســال پیش، با نوشتاری شیرین 
و خیال انگیز، عوام و روزنامــه  خوان های آن روزگار را 
با مباحث تاریخی، علمی و... آشــتی دهد، چیز کمی 
نیســت. شاید برای همین اســت که خیلی ها پس از 
مرگش از او تعریف و تمجید کرده و حتی »باســتانی 
پاریزی« او را »محبوب ترین نویسنده تاریخ مطبوعات 
و شاه تیرِ خیمه و خرگاه  روزنامه ها و مجات« می نامد!

تمجیدهایی از این دست را اگرچه خیلی از نویسندگان 
و مترجمان دیروز و امروز، نکوهش کرده و مبالغه آمیز 
قلمداد کرده اند اما فراموش نکنیم منصوری اگرچه از 
نظر  حرفه ای مترجم امانتداری به حساب نمی آید، اما 
نویسنده و روزنامه نگاری است که 70 سال پیش بخوبی 
نیاز و عاقه مخاطبان را می شناسد و در راستای سلیقه 
و ذوق آن ها قلم می زند. او خوب بلد اســت در ابتدای 
داســتان هایش، قابش را درست به سوی مخاطب و 
عاقه هایش پــرت کند و تا پایان خوانندگانش را پای 

 قصه های تاریخی و غیرتاریخی اش نگه دارد. 

 زندگی سطح پایین
60 یا 70 ســال پیش، یــک خواننده مجله در فان 
شــهر یا روســتای دورافتاده ایران، چقدر با مسائل 
علمی آشنا بوده است که به قول منصوری بداند چند 
اتمســفر فشــار، چقدر قدرت دارد و یک زیردریایی 
تحت چه فشــاری ممکن اســت زیر دریا بترکد؟ او 
برای بیان ساده این دست از مسائل در نوشته هایش 
از ساده نویسی، توضیحات مفصل خارج از متن اصلی 
و... اســتفاده می کند تا نوشته اش را برای همه قابل 
فهم و خواندنی کند.  شخصیت ها و ماجراهای تاریخی 
را بــه کمک قدرت تخیل خود پروبال می دهد و گاه 
آن هــا را ایرانیزه می کند تا بــرای مخاطبان ایرانی 
جذاب تر به نظر برســند. دلیل امانتــدار نبودن و یا 
نوشتن داستان و کتاب به نام نویسند ه های خارجی 
که برای منصوری گفته اند، شــاید به همین هایی که 
بالاتر گفتیم خاصه شــود.  برخی ها سعی کردند با 
نادیده گرفتــن 1200 اثری کــه می گویند از او به 
یادگار مانده، برچســب »ســارق یا جاعــل ادبی« را 
به او بزنند اما جالب اســت بدانید همه ســود مادی 
که منصــوری از این همه داستانســرایی و ترجمه 
کردن هایش می برد، فقط زندگی نسبتاً سطح پایین 
و حتی همراه با دشواری است، بدون اینکه  کیسه ای 
برای حق آثار بی شمارش دوخته باشد و اثری از آن 

در زندگی اش دیده شود!  

 روزنوشته های علی محمد مؤدب

کلیدها

بازی های جمعی و رشد شخصیتی
در روایات تأکید شده به کودکانتان شنا، سوارکاری و تیراندازی بیاموزید، طبعاً این 
سه ورزش بسیار به کار انسان در هر دورانی می آیند و جزو مفیدترین ورزش ها 
هستند. در صدر اسام کسی که در کودکی این فنون را می آموخت در بزرگسالی 
زندگی موفق تری  داشت. بنا به اهمیت توانایی جسمی در حفظ امنیت خانواده، 
قبیله و شهر، این سه ورزش مهم به عنوان بازی در دوران خردسالی بسیار در آن 
عصر مورد توجه بودند،  حتی شاهان با آوردن خوب ترین مربیان سعی می کردند 
فرزندشان را با بهترین آموزش ها به بالاترین مهارت در این فنون برسانند. جدا از 
نتایج طبیعی تسلط بر این ورزش ها در حوادث زندگی، همین احاطه بر این فنون، 
خود زمینه جامعه پذیری و داشتن شخصیتی سالم بود که بعدها در حوزه های 
مختلف و در میدان های غیرمرتبط با این ورزش ها به کار فرزند می آمد. تا امروز 
هم این سه ورزش همان اهمیت راهبردی را دارند و اگر جامعه ای بتواند این سه 
ورزش را در سنین مناسب به بچه ها آموزش دهد، نسل های بانشاط و توانمندی 
خواهد داشت. جدا از این ورزش ها که در متن روایات به آن ها اشاره شده است هر 
جامعه ای بازی های خاص خود را دارد و کودکان باید آن ها را فرا بگیرند تا بتوانند 
فرایند جامعه پذیری را ساده تر طی کنند. بازی های دوران کودکی ما بازی های 
دسته جمعی بودند که در سنت زندگی روستایی بسادگی قابل فراگیری اند، اما 
امروزه برخی بازی ها محوریت یافته اند و به طور جدی نیاز به آموزش دارند. فوتبال 
یکی از مهم ترین این بازی هاست. مهارت های فوتبال آموختنی اند و کودکی که 
در این بازی مهارت داشته در میان دوستانش جایگاه خوبی پیدا می کند. حس 
خوشایند داشتن نسبت به خود در دوران کودکی و نوجوانی به هر بهانه ای اگر 
افزایش یابد برای سامتی روانی کودکان ما در بزرگسالی بسیار مفید است. ما نیاز 
به باشگاه های ورزشی ای داریم که با مساجد ما همکاری نزدیک داشته باشند. در 
مورد ورزش های رزمی چنین اتفاقی گاهی افتاده است، اما فوتبال چنین وضعیتی 
ندارد. خوب اســت متولیان مساجد و هیئت های مذهبی ما به این طور چیزها 
هم بیندیشند. هیئت به عنوان یکی از کانون های مهم تربیتی اگر با ورزش های 
رایج و یا مورد نیاز پیوند بخورد نقش بسیار مهم تری در سازوکارهای اجتماعی 
ما پیدا خواهد کرد. با توجه به سروکار داشتن هر نوع آموزشی با سامت اخاقی 
کودکان، بسیار خوب است که متولیان مؤسسه ها و مراکز مذهبی به این مقوله ها 
نگاه جدی تری داشته باشند. چرا آستان های مقدس وارد حوزه پرورش و اردوهای 
ورزشی و فرهنگی و حتی تیمداری نمی شوند؟ آیا نمی شود بخشی از وقف ها را 
به این ســمت هدایت کرد؟ نیاز امروز جامعه این چیزهاست و متأسفانه جامعه 
مذهبی ما در زمینه آموزش های ورزشی پسران و دختران بسیار کم تحرک است.

شاهد عینی-قسمت پانزدهم

  تک  نگاری های علی نور آبادی از  سفر به »معمولان«
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ورزش: مــرد کــروات، جام حذفــی را به کلکســیون 
افتخاراتش در پرسپولیس افزود و رفت برای استراحت؛ 
استراحتی که بعید نیســت برای پرسپولیسی ها گران 

تمام شود. 
گلایه هایی که در 10 ماهه گذشته آغاز شده بود به نظر 
می رســد برانکو را به نقطه جدایی از پرسپولیس رسانده 
است. سفر او به امارات از مسیر تهران به زاگرب با ملاقاتی 
ویژه روبه رو شده است. مذاکره با مدیران باشگاه الاهلی 
که پیشتر هم برانکو را دوست داشته اند. او در چهار سال 
گذشــته هر آنچه را در ایران می توانسته به دست آورده 
است. کلی عنوان و جام و کلی جنگ با کی روش که به نظر 

می رسد در پایان پیروزشان بوده است.

پیشنهاد 2/7 میلیون دلاری
برانکو در 10 ماهه گذشته به خاطر تحریم ها، تقریباً بیشتر 
مطالباتش را نگرفته و این مشکلات را برای قرمزها بیشتر 
کرده است. خلف وعده مدیران جدید تیم و هر بار مکاتبات 
رسمی و بی جواب این مربی در کنار قراردادهای جدیدی 
که با قیمت های چند برابری پیشنهاد می شدند، برانکو را 
در شرایطی قرار داده بود که در دوراهی ماندن و رفتن، به 

اختیار رفتن را تجربه کند. 
برانکو احتمالاً پیشنهادی 2/7 میلیون دلاری دارد. الاهلی 
برای او تجربه ای مثل همان سالی است که پرسپولیس را 
انتخاب کرد. قرار است مثل یک ناجی باشد در این باشگاه.

گلریزان برای متمولان
برای قرمزها اما او پس از رفتن مثل یک حسرت می ماند. 
حســرتی که ناشــی از بی کفایتی مدیریتی است که با 
قرارداد ۶0 میلیاردی با اسپانســر و درآمــد 3 میلیون 
دلاری اضافه نتوانسته اند مهم ترین عامل قهرمانی شان 

را حفظ کنند.
حالا آن ها ســراغ راه هایی پوپولیســتی چون گلریزان 
رفته اند. راه هایی از سر عجز و شیوه هایی منسوخ که در 
10 ماه گذشته باید برای نگهداری دردانه تیمشان فکری 
می کردند. این ترکیب هیئت مدیره و مدیران پیشــین 
شفافانه مشخص نکرده اند چقدر هزینه کرده اند و چطور 
پول های برانکو را به موقع نپرداخته اند تا او امروز در نقطه 

رفتن باشد.
او اگر برود هم پیروز این بازی است؛ چون با تمام وجود 
برای موفقیت کار کرده و آن را بدست آورده. او می رود 
و بازار ایران را برای خود داغ نگه می دارد و همیشه یک 
آلترناتیو جدی برای این بازار اســت، ولی بازنده بازی ، 
گروه مدیریتی هســتند که مدام وعده نگه داشتنش را 

داده اند.

دفاعیه عجیب مدیرعامل
ایرج عرب ، مدیرعامل باشــگاه پرسپولیس در خصوص 

آخرین وضعیت برانکو گفت: سه شنبه صبح پیش از اینکه 
برانکو برود با ایشان جلسه داشتیم و در مورد مطالباتشان 
به توافق نهایی رسیدیم.در مورد زمان پرداخت و همچنین 
برنامه آینده او برای فصل بعد هم صحبت هایی شد. پس 
از آن نامه ای به دست ما از وکیل ایشان رسید که مبلغش 
تغییراتی داشت که قابل بحث است و باید آن را بررسی 
کنیم. موضع اصلی ما در نقــل و انتقالات قطعاً پرداخت 

طلب برانکو است.
وی افزود:  ما بــا برانکو یک فصل دیگر قــرارداد داریم و 
باید این پــول را به او پرداخت کنیم، امــا نمی دانم چرا 

این اتفاقات می افتند. قرارداد اسپانســری ما در مجموع 
۶1 میلیارد بود. با توجه به نوســان های ارزی آنچه باید 
به بازیکنان و کادر فنی پرداخت شود، حدود ۶0 میلیارد 
شده و شما هزینه های جاری الزام، بدهی ها و غیره را کنار 
بگذارید. ما یک مبلغی را از بازی های آسیایی گرفتیم که 
با آن توانستیم کار را جلو ببریم. درآمد باشگاه با توجه به 
قراردادی که بسته شــده در زمان خودش مناسب بوده، 
اما امروز با آن نمی شــود ادامه داد. قرارداد ثابت است اما 
هزینه ها متغیر و رو به سقوط هستند که این سبب ایجاد 

خلأ شده است.

قهرمانی 5 میلیاردی
مدیرعامل باشگاه پرسپولیس در ادامه اظهار داشت: شبی 
که ما لیگ برتر را بردیم 5 میلیارد تومان به هزینه هایمان 
اضافه شد. قرارداد برانکو و کادر فنی با ارز 5200 تومانی 
بسته شد، اما اکنون این ارز ســه برابر شده است. چیزی 
حدود ۶3 میلیارد تومان باید به بازیکنان و کادر فنی تیم 
بدهیم که این بدون در نظر گرفتن هزینه  اردوها، هتل ها 

و... است. 
عرب در مورد اینکه اگــر در مدت دو مــاه طلب برانکو 
پرداخت نشــود او می تواند راحت قرارداد را فسخ کند، 
گفت: خیر، وکیل ایشان یک فرصت دو هفته ای را به ما 
داده اند، اما یک مقدار جریاناتی وجود دارد. در کشــور ما 
باب شده قیمت بازیکن را خواسته و ناخواسته بالا می برند. 
باشــگاه نیاز به یک آرامش دارد تا تمام تلاشش را انجام 
دهد که این اتفاق بیفتد و این مسئله برای مدیریت باشگاه 
خیلی مهم است و همه تلاش ما این است که بدهی برانکو 

پرداخت شود و او بماند.
عرب در پاسخ به این پرسش که آیا طرح و برنامه  دومی 
برای عدم توافــق با برانکو دارد یا خیــر، گفت: اصلًا به 
این فکر نمی کنیم. ما فقط به نگه داشــتن برانکو فکر 
می کنیم و به جز این به چیزی فکــر نمی کنیم و فکر 

نخواهیم کرد. 
عرب در مورد اینکــه با این وضعیت بــه چه چیزی 
امیدوار هستند تا طلب برانکو را بدهند، گفت: اقداماتی 
را انجام می دهیم. مطالباتــی از مجری مان داریم که 
باید آن را بگیریم و تا شنبه مهلت داریم که این اتفاق 
بیفتد. شنبه جلسه فوری هیئت مدیره را گذاشتیم تا 
این مسئله را پیگیری کنیم. تلاش می کنیم این اتفاق 
بیفتد و داریم کار انجام می دهیم. همه چیز را شفاف 
عرض کردم. مــا اکنون تبلیغ می زنیــم بدون اینکه 
عددی بگیریم. اگر امسال مشــکل خاصی نداشتیم 
به خاطر ایــن بود که پاداش آســیایی را گرفتیم و به 
ما کمک شد. فقط ســفر ژاپن ما حدود 3/5 میلیارد 

هزینه داشت.

تکذیب مذاکره با قطبی
عرب در پایان گفت: گزینه نخست ما برانکو است، گزینه 
دوم ما برانکو اســت و گزینه ســوم ما هم برانکو است. از 
هواداران خواهش می کنم از روی احساســات مواردی را 

بیان نکنند که رفتارشان به باشگاه آسیب بزند.
مدیر عامل پرسپولیس در مورد مذاکره با افشین قطبی 
نیز تصریح کرد: این ها شــایعاتی است تا فاصله ای ایجاد 
کند بین باشــگاه، هواداران و برانکــو ایوانکوویچ، که ما 
آن ها را بشــدت تکذیب می کنیم و اعلام می داریم؛ هیچ 
مذاکره ای در کار نیســت جز همکاری با برانکو در فصل 
جدید رقابت های رسمی و رضایت خاطر هوادارانمان که 

در هر شرایطی ما را تنها نگذاشتند.

یوونتوس در اندیشه بازگرداندن بن عطیه
ورزش: مدافع مراکشی ســابق یوونتوس، ۶ ماه پس از جدایی ممکن است به این 
باشگاه برگردد. مهدی بن عطیه سال 201۶ بود که به صورت قرضی از بایرن مونیخ 
راهی یوونتوس شد و یک ســال بعد نیز قرارداد او دائمی شد. او تا ژانویه 2019 نیز 
در خدمت یووه بود ولی در نهایت با قراردادی وسوســه کننده راهی الدحیل قطر 
شد. حال ۶ ماه بعد از جدایی بن عطیه از یوونتوس، اخباری در مورد تمایل باشگاه 
تورینی برای بازگرداندن او به گوش می رسد. طبق ادعای لا استمپا، یوونتوس پس از 
خداحافظی بارتزالی، به فکر جذب دوباره بن عطیه برای جانشینی این بازیکن است.

اسکالونی: مسی مثل هر هفته بازی کند قهرمانیم
ورزش: سرمربی تیم ملی آرژانتین می گوید اگر مسی همان گونه که هر هفته در 
باشگاهش بازی می کند، بازی کند آرژانتین امسال در رقابت های کوپا آمه ریکا موفق 
خواهد شد. لیونل اســکالونی می گوید: »اگر ما به عنوان تیم عملکرد خوبی داشته 
باشیم و علاوه بر این، مسی در زمین همان گونه باشد که هر هفته یکشنبه ها بازی 
می کند، بدون تردید موفق خواهیم شد. ما می دانیم که در خط حمله بازیکنان گلزنی 
داریم که مثل دینامیت هستند پس اگر تیم پشت سر آن ها بتواند دفاع مستحکمی 
ارائه دهد و خوب کار کند بدون شک صاحب موقعیت های گلزنی زیاد خواهیم شد.

دی یونگ: امیدوارم در بارسا با دی لیخت همبازی شوم
ورزش: ســتاره هلندی بارســلونا وقتــی با ســوال خبرنگاران دربــاره آینده 
هم تیمی اش ماتیــس دی لیخت روبه رو شــد ابراز امیدواری کــرد که با او در 
بارسلونا به او بپیوندد. فرانکی دی یونگ می گوید: »ماتیس خودش باید در این 
باره تصمیم بگیرد. البته شکی نیست که من دلم می خواهد او به بارسلونا بیاید. 
ولی باید صبر کنیم و ببینیم چه پیش می آید. همه چیز به او بســتگی دارد. من 
نمی دانم ماتیس چه نظری دارد. بهتر است از خودش بپرسید. ولی من امیدوارم 

با او در بارسلونا همبازی شوم.«

بوفون در آستانه پیوستن به بارسلونا
ورزش: گزارش های رسانه ای در ایتالیا حاکی از آن است که بارسلونا قصد دارد جان لوئیجی 
بوفون، سنگربان سابق پاری سن ژرمن را به عنوان دروازه بان دوم به خدمت بگیرد. از چند روز 
پیش که رسماً اعلام شد جان لوئیجی بوفون، دروازه بان کارکشته ایتالیایی بعد از یک فصل حضور 
در پاری سن ژرمن از این باشگاه جدا شده است، بحث و گمانه زنی درباره آینده او داغ بوده است. 
یکی از مهم ترین شایعاتی که درباره آینده بوفون مطرح بوده احتمال بازنشستگی او است. اما بعد 
از انتشار این اخبار و با جدایی سیلسن از بارسا و خالی بودن جایگاه دروازه بان دوم برای حمایت از 

تراشتگن، احتمال انتقال این دروازه بان بزرگ به نوکمپ جدی به نظر می رسد.

سینا حسینی: با قهرمانی پرسپولیس در فینال عجیب 
و غریب جام حذفی، حضور شهر خودرو در رقابت های 
پلی آف لیگ قهرمانان آسیا قطعی شد تا شاگردان یحیی 
گل محمدی به عنوان نماینده چهارم ایران پس از انجام 
دو بازی در مرحلــه پلی آف راهی مرحلــه نهایی لیگ 

قهرمانان آسیا شوند.
هواداران شهر خودرو امیدوارند تیم مورد علاقه خود را در 
قامت یک مدعی در رقابت های آسیایی ببینند، اما انتشار 
خبر کوچ ستاره های نام آشنای این تیم به باشگاه های 
دیگر در رسانه های خبری بیم و امید را نزد هواداران شهر 
خودرو افزایش داده است. با این وجود فرهاد حمیداوی 
به عنوان مالک باشگاه پدیده به هواداران اطمینان داده 
تیمی مقتدر و مدعی را روانه رقابت های لیگ برتر و لیگ 

قهرمانان آسیا خواهد کرد.

جدایی دو مهره مهم
با این وجود جدایی عبدالله حسینی و مرتضی منصوری 
دغدغه فوتبالی ها در مشهد را بالا برده است. این نگرانی 
وقتی بیشتر می شــود که زمزمه جدایی یونس شاکری 
نیز به گوش می  رسد،البته در این میان تمدید قرارداد با 
امین قاسمی نژاد به مدت یک فصل دیگر خبر خوبی بود.

به گفته مدیران باشــگاه از امــروز یحیی گل محمدی 
فعالیت خود را برای فصل جدید آغاز خواهد کرد،تا تیم 
جدیدش را بر اســاس تفکرات مورد نظرش آماده کند.

هرچند یحیی در فصل گذشته هم نشان داد تیمی جوان 
و با انگیزه برای حضور در مسابقات آماده می کند، اما این 
فصل کار به مراتب برای او و شاگرانش سخت تر خواهد 
بود؛ چون حالا یحیی در کنار مبــارزه با تیم های ایرانی 
باید خود را برای نمایشی مقتدرانه و ایده آل در قاره کهن 
نیز آماده کند؛ جایی که تیم های مدعی تا دندان مسلح 
به میدان می آیند و هر یک نزدیک به ســه تیم کامل در 

اختیار دارند که یک تیم در مستطیل سبز، تیم دوم روی 
نیمکت و تیم سوم روی سکوها آن مجموعه را همراهی 

می کند.

 خرید در سه خط
به نظر می آید یحیی نیاز به یک دروازه بان جوان و تمام 
عیار دارد تــا بتوانند در روزهایی که میــلاد فراهانی از 
آمادگی لازم برخوردار نیست، جای او را در ترکیب اصلی 
تیم پر کند. دیگر دغدغه ای کــه برای تیم یحیی وجود 
دارد، میانگین بالای ســنی خط هافبک این تیم است، 
در حال حاضر خط هافبک شهرخودرو با وجود انسجام 
و یکپارچگی کــه در اختیار دارد از میانگین ســنی بالا 
رنج می برد و این مسئله در دراز مدت برای شهر خودرو 
مشــکل ایجاد خواهد کــرد، مصدومیت های احتمالی 
می تواند بلای جان تیم یحیی باشد، از این رو او باید نیم 
نگاهی دقیق و ظریف به انتخاب هافبک های جوان و با 
انگیزه لیگ برتر داشته باشد.او البته علاوه بر حفظ شاکله 
دفاعی دو مهاجم زهر دار هم می خواهد که پیدا کردنشان 

در شرایط کنونی هزینه بالایی دارد.

ورود دلال ها ممنوع
یکی دیگــر از بحرانی های پیش رو برای شــهر خودرو 
هجوم دلال ها و واســطه های فوتبالی به سمت این تیم 
است، هرچند که گل محمدی نشان داده میانه خوبی با 
دلال ها ندارد و بازیکنان را بر اساس میل و سلیقه خود 
انتخاب می کنــد، اما با وجود این رفتارهای ســال های 
اخیر واســطه ها و دلال ها نشان می دهد تیم هایی نظیر 
شــهرخودرو که قصد ورود به دایره مدعیان را داشتند 
محل تاخت و تاز این جماعت شــده انــد و در صورت 
کوچک ترین غفلتی ممکن اســت تمــام آرزوهای این 

تیم ها بر باد برود.

امین غلام نژاد: تیم ملی والیبال ایران در بازی نخست هفته 
دوم لیگ ملت های والیبال 2019 به مصاف برزیل رفت و در 
ست پنجم بازی را باخت اما یک امتیاز گرفت تا امیدوارانه 
امروز به نبرد آرژانتین برود.ایران در این مسابقه به کسب تنها 
یک امتیاز اکتفا کرد و با نتیجه 3 بر 2 و با امتیازات 23-25، 

1۶-25، 25-21، 31-33 و10-15 باخت.
ترکیب تیم ایران را در شروع این دیدار سعید معروف، میلاد 
عبادی پور، سید محمد موسوی، پوریا فیاضی، امیر غفور 
و علی شــفیعی و محمدرضا حضرت پور )لیبرو( تشکیل 
می دادند. برزیل نیز با ترکیب سانتوس، کرلینگ، دسوزا، 
سوزا، سات کمپ، لوکارلی و هوس )لیبرو( بازی را شروع کرد. 
والیبال برزیل چند سال است رتبه اول رده بندی جهان را در 
اختیار دارد .این تیم در 32 دوره برگزاری مسابقات قهرمانی 
آمریکای جنوبی، 31 بار شرکت کرده و هر بار هم قهرمان 
شده است.برزیل در هفته نخســت لیگ ملت ها به برخی 
ستاره های خود استراحت داد اما مهم ترین غایب این تیم، 
دال زاتو بود. سرمربی برزیل از سوی فدراسیون بین المللی 
والیبال پنج جلسه محروم شده اســت و به این ترتیب در 

مسابقه با ایران هم روی نیمکت تیمش نبود.
تیم ملی امروز در دومین بازی خود، از ســاعت 10:۴0 به 

مصاف تیم آرژانتین می رود.

درخشش موسوی 
ایران در این بازی ۶۶ اسپک موفق، 7 دفاع روی تور موفق و 9 
امتیاز سرویس را به ثبت رساند. همچنین 25 امتیاز ایران با 
خطاها و اشتباهات تیم برزیل کسب شد.در سوی دیگر تیم 
برزیل ۶7 اسپک موفق، 11 دفاع روی تور موفق و ۶ امتیاز 
سرویس را به ثبت رساند. قابل توجه است که 33 امتیاز تیم 

ملی برزیل با خطاها و اشتباهات بازیکنان ایران کسب شد.
در این بازی ریکاردو لوکارلی با کسب 20 امتیاز برای برزیل، 

امتیاز آورترین بازیکن زمین شد. در سوی دیگر نیز، سید 
محمد موسوی با کسب 19 امتیاز، امتیاز آورترین بازیکن 
ایران بود که با توجه به پست او به عنوان سرعتی زن قابل 
توجه اســت. امیر غفور نیز در این دیدار 17 امتیاز را برای 

ایران کسب کرد.

آرژانتین بدون ولاسکو
پس از مسابقات قهرمانی جهان ولاسکو از تیم ملی آرژانتین 
کناره گیری کرد و مندز مارسلو جایگزین این مربی باتجربه 
شد. آرژانتین پس از کسب مقام چهارمی در سال 2011 مقام 
قابل ملاحظه ای در هیچ تورنمنتی بدســت نیاورده است. 
عنوان ششمی این تیم در سال 2013 نیز در حالی بدست 
آمد که این تیم در مرحله گروهی در انتهای جدول ایستاد، اما 
به دلیل میزبانی در فینال مسابقات حضور یافت که در جمع 

۶ تیم پایانی آخر شد.
ایران در چهار دوره از ۶ دوره حضور خود در لیگ جهانی در 

رده بندی پایانی بالاتر از آرژانتین قرار گرفته است.
در هفته نخســت سباستین ســوله دفاع وسط این تیم 
بهترین بازیکن آرژانتین بود که بــا ثبت 0.9 دفاع روی 
تور موفق به ازای هر ست تاکنون بهترین دفاع مسابقات 
است. ســانتیاگو دانانی لیبروی این تیم نیز با ثبت 2.8 
توپ گیری در هر ســت از این حیــث بهترین بازیکن و 

دومین دریافت کننده مسابقات است.

نکته قابل توجه در مصاف های والیبال ایران و آرژانتین تعدد 
بازی های پنج سته است که همگی به سود ایران به پایان 
رسیده است. یک بازی در جام جهانی 2011 و چهار بازی 
در لیگ های جهانی و ملت ها. آرژانتین نیز دو بار در المپیک 
201۶ و جام جهانی 2015 توانســته ایران را به ترتیب با 

مربیگری لوزانو و کوواچ مغلوب کند.

گل محمدی حواسش هست؟

دلالهاپشتدروازهشهرخودرو
یک امتیاز پر حسرت از تقابل با برزیل بدست آمد

ایران-آرژانتین،خارجازسایهولاسکو

گزارش ویژه

وینفرد شفر شاکی جدید آبی پوشان
کار مرد آلمانی و استقلال به فیفا کشید

ورزش : دردسرهای اســتقلال گویا تمامی ندارد؛ در حالی 
که فتحــی و علی خطیر مدعی بودند جدایی وینفرد شــفر 
از استقلال هیچ هزینه ای برای این باشــگاه در برنخواهد 
داشت، روز گذشته سرمربی پا به سن گذاشته آلمانی که بعد 
از بازی با استقلال به بدترین شکل ممکن از کار برکنار شد و 
داستان های زیادی بعد از اخراجش از تیم به وقوع پیوست از 
شکایت به فیفا خبر داد تا استقلالی ها در آستانه شروع لیگ 

نوزدهم با یک بحران جدید رو به رو شوند.
وینفرد شــفر بعد از دیدار استقلال و شــهرخودرو در لیگ 
هیجدهم توسط مسئولان اســتقلال از کار برکنار شد و از 
آن روز منتظر مذاکرات با مسئولان این باشگاه برای تسویه 
حساب شــده است.ســرمربی آلمانی که یک فصل دیگر با 
استقلال قرارداد داشت در جدیدترین اظهارنظر خود مدعی 
شد که مدت ها اســت منتظر تسویه حســاب مالی خود و 
همکارانش با باشگاه استقلال بوده ولی هیچ واکنشی از سوی 
مسئولان این باشگاه ندیده است.وی در ادامه ضمن تهدید 
استقلال به شکایت گفت: روز گذشته تصمیم نهایی خودم 
را برای شکایت از اســتقلال به فیفا گرفتم و با وجود اینکه 
هواداران این باشگاه برایم بسیار با ارزش هستند ولی از طریق 
وکیلم پیگیر مطالباتم خواهد بود.شفر همچنین ضمن تشکر 
از ســه کاپیتان تیمش گفت: رحمتی، منتظری و حیدری 
قلبی آبی دارند که در فصل گذشته کمک های زیادی به تیم 
کردند و بدون شک آن ها در کنار هم می توانند استقلال را 
به موفقیت برسانند.طی روزهای گذشته شایعاتی پیرامون 
عقد قرارداد شفر با باشگاه بنی یاس امارات مطرح شدکه هیچ 
کدام از مقامات رسمی باشگاه اماراتی و خود شفر این موضوع 

را تأیید نکردند.

سینا حسینی: هواداران استقلال تصور می کردند با اتمام 
فصل هجدهم مدیران باشگاه و اعضای هیئت مدیره با یک 
پلن از پیش طراحی شده تمام تلاش خود را به کار خواهند 
گرفت تا ناکامی های فصل های اخیر بویژه فصل هجدهم 
را جبران کنند. مدیران اســتقلال با انجام مصاحبه های 
پرشــمار و متعدد ذهن بیشــتر هواداران را به این سمت 
سوق دادند که اتفاقات خوبی در فصل آینده رخ خواهد داد.

اما به همان مقدار که مدیران اســتقلال به دنبال تزریق 
روحیه امیدواری به هواداران بودند، حقایق پشــت پرده 
نشان می داد استقلال گرفتار یک چالش بزرگ به نام سوء 
مدیریت شده است، با وجود اینکه قرار بود یکشنبه پیش 
تکلیف سرمربی استقلال روشن شــود و هیئت مدیره و 
مدیرعامل سرمربی جدید را معرفی کنند، این اتفاق رخ 

نداد تا همه چیز تحت شعاع این مسئله قرار گیرد.
افزایش تنش ها میان بازیکنــان قدیمی و اعتراض فرهاد 
مجیدی به رفتار مدیران استقلال بویژه مشاوران فتحی 
نشان داد اوضاع استقلال در وضعیت اضطرار قرار گرفته، اما 
جالب اینجا بود که فتحی و خطیر تأکید داشتند همه چیز 
تحت کنترل است و خطری استقلال را تهدید نمی کند.

علنی شــدن جدال خســرو حیدری و مهدی رحمتی و 
افشاگری های اینستاگرامی این دو سبب شد هواداران در 
جریان بسیاری از مسائل پشت پرده قرار گیرند، از سویی 
دیگر اعتراض شدید فرهاد مجیدی به تصمیم گیری های 
غلط مدیریتی بخــش دیگری از چالش هــای مدیریتی 
اســتقلال بود. همزمان با این مسائل خبر جدایی اشکان 

نامداری و بیژن طاهری از کادر فنی استقلال این واقعیت را 
برملا کرد که اوضاع آشفته تر از آن است که برخی هواداران 

خوش خیال اعتقاد دارند.
در شــرایطی که هواداران اســتقلال از ایــن حجم از 
اتفاقات غافلگیرکننده، شــوکه شــده بودند، انتشار دو 
خبر عجیب و غریب سبب شــد  میزان نارضایتی ها به 
شکل محسوسی رشــد پیدا کند. خبر نخست که هیچ 
کسی انتظار شنیدنش را نداشت، جدایی آیاندا پاتوسی 
هافبک تأثیرگذار استقلال به دلیل عدم توافق مالی بود. 
دومین خبر شایعه منتفی شدن حضور استراماچونی در 

کادر فنی استقلال بود.
خطیر و فتحــی که بشــدت از افزایــش نارضایتی های 
هواداران کلافه شده بودند، سیاســت یک بام و دو هوای 
خود را دوبــاره در پیش گرفتند تا شــاید اوضاع را قدری 
آرام تر کنند. علی خطیر صبح دیروز با انتشــار تصویر دو 
دست در حساب شخصی خود در اینستاگرام مدعی شد 
سرمربی جدید انتخاب شده است و در جلسه امروز هیئت 
مدیره استقلال رونمایی خواهد شد، اما با در نظر گرفتن 
شرایط کنونی بعید است آسمان استقلال به این زودی ها 

آفتابی شود.

آدام اسمیت / مترجم: امیرمحمد 
سلطان پور: با به ثمر رساندن 1۶ گل 
و دادن 15 پاس گل، ســتاره تیم ملی 
بلژیک، این فصــل بهترین دوران خود 
در پیراهن آبی چلسی را از زمان آمدن 
به لندن از تیم لیل در 7 ســال پیش 

تجربه کرد.
حالا رئــال مادرید ادن هــازارد را با 
مبلــغ 88 میلیون پوند کــه البته با 
بندهایی می توانــد افزایش نیز پیدا 
کند از چلســی خریــداری کرده، 
و با وجــود قطعی کــردن خرید 
کریستین پولیشــیچ از دورتموند 
توسط شیرهای لندن، این اتفاق در 
زمان بدی برای آبی پوشان می افتد 
چون آن ها از خرید بازیکن در دو 
پنجره نقل و انتقالاتی آینده محروم 

هستند.

درخشش بی همتا در لیگ برتر
قبــل از تبدیل شــدن به اصلی 
ترین عامل در قهرمانی چلسی 
در لیگ اروپا، ادن هازارد نقش 
ویژه ای در قرارگیری آبی پوشان 
در رده سوم جدول لیگ برتر انگلیس و کسب 
ســهمیه لیگ قهرمانان برای فصل آینده ایفا 
کرد، مخصوصــا در فصلی که به آســانی برای 
ســرمربی این تیم یعنی مائوریســیو ســاری 

نگذشت.
 با نقش داشتن مســتقیم در 31 گل از ۶3 گل 
چلسی در لیگ برتر این فصل، هیچ بازیکنی در 
این لیگ نقشی پررنگ تر از او در گل های یک 
تیم نداشته است. ملی پوش بلژیکی یک تنه بار 
خط حمله چلســی را به دوش می کشید و در 
زمینه گل، پاس گل، بیشــترین شوت، به ثمر 
رساندن پنالتی و خلق موقعیت بهترین آمار را 
داشــت و فقط در زمینه تعداد سانتر، ویلیان از 

او بالاتر بود.

بهترین امید زیدان برای جبران
در رئال مادرید بعد از فصلی که آن ها 19 امتیاز 
از تیم قهرمان یعنی بارسلونا کمتر داشتند، زین 

الدین زیدان می خواهد اوضــاع را در پایتخت 
اســپانیا سروسامان بدهد و مســلما به توانایی 
های هجومــی هازارد احتیاج خواهد داشــت. 
او 27درصد شــوت های خود به سمت دروازه 
را به گل تبدیل کرده و تنهــا بازیکنانی مانند 
اوبامیانگ، سادیوم مانه و رحیم استرلینگ در 
این محدوده عمــل کرده انــد. در رئال اوضاع 
وینگرها به هیچ وجه خوب نیست و کریم بنزما 
فشــار زیادی را به تنهایی در خط حمله تحمل 
می کند که با حضور هازارد می تواند شــرایط 
بهبود یابد. این آمار هازارد را نیز نباید فراموش 
کنیم که او با 387 پاس رو به جلو در طول فصل 
بیشــترین آمار را در بین همه بازیکنان در کل 

لیگ داشته است.
همانطور که زیدان گفته، گــرت بیل دیگر در 
برنامه هــای او جایی نــدارد و آمارهای هازارد 
نسبت به ســتاره ولزی نه تنها بسیار بهتر بوده 
بلکــه در رقابت با مهاجم نوک ایــن تیم یعنی 

بنزما است.

پایین تر از مسی، بالاتر از بسیاری دیگر
ســبک بازی هازارد با لیونل مســی مقایســه 
می شــود اما وقتی به آمار نگاه مــی کنیم او با 

فوق ستاره آرژانتینی فاصله داشــته و البته از 
لحاظ آماری نیز در ســطح پایین تری نسبت 
به امباپه ســتاره جوان پاریس قرار دارد. البته 
آمارهای هــازارد از وینگرهایی کــه زیدان در 
فصلی که گذشت استفاده کرد یعنی آسنسیو و 
وازکز بسیار بهتر است. اما نباید فراموش کنیم 
که زیدان از وینگرهای خود همیشه توقع دارد 
که در کارهای دفاعی شرکت کنند و آمارهای 
ضعیف تر آن دو بازیکنی که نام ها آورده شــد 
احتمالا به همین دلیل باشد و باید دید هازارد 
که زیاد در کارهای دفاعی خوب نیســت از این 
لحاظ در چه وضعیتی در سانتیاگو برنابئو قرار 

می گیرد.
با همه این ها آمار نشان می دهد تنها 7 بازیکن 
در فوتبال اروپا از هازارد بهتر بوده و یا در رده او 
قرار دارند که این هفت بازیکن مســی، امباپه، 
محمد صلاح، کریستیانو رونالدو، لواندوفسکی، 
بنزما و ســوارز هســتند. با نگاه بــه وزن این 
ســتارگانی که نام آن ها ذکر شد می توان دید 
که ادن هازارد در چــه کیفیت بالایی قرار دارد 
و جای تعجب نیست که رئال برای موفقیت در 
فصل پیش رو این ســتاره بلژیکی را خریداری 

کرده است.

روز بعد از پیروزی پر گل تیم ملی مقابل ســوریه، 
ملی پوش سابق و دستیار جدید مارک ویلموتس 
در پستی اینستاگرامی به حضور خود در کادرفنی 
واکنش نشــان داد. وحید هاشــمیان در پست 
اینستاگرام خود که به دو زبان انگلیسی و فارسی 
نوشته شده می گوید: »بازگشت به تیم ملی ایران 
بعد از 10 ســال اما با مســئولیتی دیگر و به امید 

موفقیت تیم ملی ایران در روزهای آینده!«

حساب توییتر باشــگاه رئال مادرید از عرضه لباس 
جدید این باشگاه برای فصل آینده خبر داده است. 
رئال مادرید در توییتی که به همراه عکس چند ستاره 
این تیم یعنی وازکز، راموس، مودریچ، بنزما و بیل دیده 
می شود، از پیراهن جدید آدیداس رونمایی می کند 
که همان لباس سفید رنگ گذشته بوده اما طرح های 
روی آن به جای رنگ مشکی، به رنگ طلایی تغییر 

کرده است.

رئالمادریدوحیدهاشمیان
مدافع سابق پرسپولیس در استوری اینستاگرام خود به 
وضعیت این باشگاه و مشــکلات مالی اعلام شده آن ها 
واکنش نشان داده است. شیث رضایی در استوری خود 
اعلام شماره حساب باشگاه پرسپولیس برای جذب کمک 
های مردمی را به باد انتقاد گرفته و فهرست پول هایی که 
قرمزپوشان به خاطر قهرمانی ها و اسپانسرها جذب کرده 
اند را برآورد می کند. شیث این سوال را مطرح می کند 113 
میلیارد تومان درآمد باشگاه پرسپولیس کجا رفته است؟

هافبک ســابق اســتقلال که زمزمه هایی مبنی بر 
بازگشــتش از تیم شــارلوای بلژیک به جمع آبی 
پوشــان برای فصل آینده مطرح بود، در استوری 
اینســتاگرامش تقریبا به این زمزمه ها خاتمه داد. 
امید نورافکن در اســتوری خود عکسی از خود در 
حال تمرین با لباس شارلوا را انتخاب کرده است که 
همزمان شده با بیانیه باشگاه شارلوا که اعلام کردند 

به نورافکن در فصل آینده نیز نیاز دارند.

امیدنورافکنشیثرضایی

رعد و برق اختلاف در آسمان تیره استقلال

پاتوسیازتورآبیهاپرید

ضد  حمله

ویلموتس: با امکانات لوکس برای تیم ملی 
موافق هستم

ورزش: سرمربی تیم ملی فوتبال ایران بعد از پیروزی 5 بر صفر مقابل 
سوریه در دیداری دوستانه در نشست خبری گفت: تیم منسجمی را 
در زمین دیدم و توانستیم در همه خطوط دفاعی، میانی و حمله خوب 
کار کنیم. البته در بازگشت ها در خط دفاع آن طور که انتظار داشتم 

نبودیم. 
وی در مورد اینکه باید منتظر باشیم که بعد از این دو بازی با برخی از 
بازیکنان تیم ملی خداحافظی کنید زیرا برنامه بلند مدت برای حضور 
در جام جهانی دارید گفت: مسلما کسی را کنار نخواهم گذاشت به این 
دلیل که در قبل در تیم ملی بوده بلکه به ســطح بازی و کارایی آن ها 
نگاه می کنم که ببینم چه کســی کنار می گذاریم و چه کسی را نگه 
می داریم در بلژیک هم در مقعطی 9 بازیکن مصدوم داشتم و یکی از 
بازیکنان مسن را به میدان فرســتادم که عملکرد خوبی داشت و فی 
البداهه کسی راخط نمی زنم، بنابراین سن و سال ملاکی برای نبودن 
در تیم ملی نیست.دوســت دارم بازیکنان بیشتری داشته باشم و این 
اردو می تواند به تیم ملی کمک کند و من با امکانات لوکس برای تیم 

ملی موافق هستم.

 منصوری : از شهرخودرو تماسی 
با من گرفته نشد

ورزش: مرتضی منصوری پس از جدایی از شهرخودرو گفت: سه سال 
برای این تیم بازی کردم که در یکی دو ســال ابتدایی از لحاظ مالی و 
فوتبالی اذیت شدم، ولی فصل گذشته شرایط خوبی در این تیم داشتم. 
این فصل هم از باشگاه تماســی با من گرفته نشد.وی ادامه داد: چند 
پیشنهاد هم داشتم، ولی در نهایت سپاهان را انتخاب کردم، سپاهان 
یک باشــگاه حرفه ای اســت و بازیکنی که در این تیم بازی می کند، 

دغدغه زمین تمرین، امکانات، مسائل مالی و ... را ندارد.

 پیشنهاد جذاب استیلی 
به مجیدی؛تیم ملی امید

ورزش: حضــور همزمان مدیرتیم ملــی امید و فرهــاد مجیدی در 
اســتادیوم آزادی حالا با یک خبر تکمیلی همراه شده و آن اینکه مرد 
محبوب آبی ها با پیشنهاد ســرمربیگری تیم ملی زیر 23 سال ایران 
مواجه شده است.حمید اســتیلی بعد از بازی تیم ملی ایران و سوریه 
اعلام کرد که فرهاد مجیدی یکی از ۴ گزینه هدایت تیم ملی امید در 
ادامه رقابت های مقدماتی المپیک اســت. حالا امــا هنوز نظر فرهاد 
مجیدی که حسابی این روزها درگیر تیم استقلال است در این رابطه 
اعلام نشده و باید دید مجیدی در ابتدای دوران مربیگری اش حضور 
در پست جذاب سرمربیگری تیم ملی زیر 23 سال را قبول می کند یا از 

این پست به خاطر ادامه کارش در استقلال می گذرد؟

گزارش سایت آفریقایی از وضعیت ستاره استقلال
 پاتوسی و بررسی پیشنهاد 

از پنج کشور مختلف
ورزش: به نقل از "soccerladuma"، آیاندا پاتوسی که به نظر 

نمی   رسد تیم ایرانی تمایلی برای فعال کردن بند خرید او داشته باشد و 
دلیل اصلی آن نیز به مشکلات مالی استقلال برمی گردد در حال حاضر 
در کیپ تاون به سر می برد و ملاقاتی با رئیس باشگاه کیپ تاون سیتی 
داشت. او پیشنهادات خوبی از ترکیه، بلژیک، امارات، قطر و عربستان 
دریافت کرده و باشــگاه ســیتی می تواند در پنجره نقــل و انتقالات 

تابستانی او را با مبلغی مناسب انتقال دهد.
پاتوســی در حال حاضر بازیکن کیپ تاون سیتی محسوب می شود و 
بعید است حداقل در هفته های پیش رو شاهد قطعی شدن انتقال او 

به تیمی دیگر باشیم.

مجیدی: عوام فریبی فتحی
به تیم لطمه می زند

آی اسپورت:  فرهاد مجیــدی از اتفاقاتی که در استقلال رخ می دهد 
راضی نیست. مجیدی می گوید:» اگر قرار اســت سرمربی فصل بعد 
طی امروز و فردا مشــخص شود، باید کار تیم بســتن هم به او واگذار 
شود. متاســفانه بعضی از افراد زیرمجموعه آقای فتحی با عوامفریبی 
می خواهند خود را چهره مقبول نشان دهند اما در پشت پرده با حماقت 
خود به باشگاه استقلال ضربه می زنند. متاســفانه افرادی که در امور 
نقل وانتقالات و انتخاب بازیکن دخالت می کنند، صلاحیت این کار را 
ندارند. من چند هفته قبل در جلسه با آقای فتحی تاکید کردم که اول 
به فکر حفظ بازیکنان فصل قبل باشــیم. به خاطر همین با چند نفر از 
بازیکنان پارسال صحبت کردم. با بعضی از آن ها به توافق هم رسیدیم 
اما باشگاه فعلا پول ندارد و واقعا نمی دانم که چطور در این شرایط نام 

بازیکنان جدید مطرح می شود.«

ویلموتس با 5 گل شروع کرد
ورزش: بازی ایران و کــره جنوبی احتمالا یکی از کــم هزینه ترین 
بازی های دوســتانه سال های اخیر فوتبال ماســت که طرف کره ای 
هزینه هایش را پرداخت کرده اســت! کره ای ها سال هاست که گوی 
رقابت را به ما باخته اند. هشــت ســال ناکامی مطلق در خانه و خارج 
 از خانه. 10 نفره هم تیم ما شکســت شــان داده و بازی های بزرگ را 
برده ایم. آن ها در این سال ها هزینه بسیاری کرده اند برای اینکه بتوانند 
ایران را ببرند. حالا به ما پیشنهاد بازی دوستانه دادند و دعوتمان کرده 
اند به امید یک برد انتقامی. ستاره های اروپایی شان را هم فراخواندند. 
تیم ملی در اولین دیدار دوستانه خود با سرمربیگری مارک ویلموتس 
به مصاف تیم سوریه رفت که  بازی با نتیجه پرگل 5 بر صفر به سود تیم 

ایران به پایان رسید.

جزئیات مصدومیت سید مجید حسینی 
ورزش:  دکتر پرهام خانلری، پزشــک تیم ملــی فوتبال ایران درباره 
آسیب دیدگی سید مجید حسینی، مدافع لژیونر تیم ملی اظهار کرد: 
طی بازی مقابل سوریه، سید مجید حســینی دچار آسیب دیدگی از 
ناحیه کتف و شانه شد. این آسیب دیدگی در بین فوتبالیست های ما 

شایع است که شامل پارگی »لیگامن دور مفصل آکرومیان« می شود.
وی ادامه داد:، درمان این مصدومیت دم دســت است و بازیکنانی که 
درمان کردند، بدون مشــکل بازی می کنند. پزشک تیم ملی فوتبال 
یادآور شد: عکس برداری و کارهای اولیه انجام شده است. برای تثبیت 

نوع درمان غیرجراحی، منتظر نظر پزشک جراح هستیم.

منهای فوتبال

یادداشت

 دعوت از 1۹ بازیکن
 به اردوی تیم والیبال نوجوانان

ورزش : با اعلام محمد وکیلی سرمربی تیم نوجوانان، اسامی بازیکنان دعوت 
شده به اردوی ششم این تیم مشخص شد.بردیا سعادت، امیرحسین خانی، 
علی اصغر نبی زاده، امیرحسین تقوی، ســهیل مسعود، امیررضا سرلک، 
علیرضا عبداللهی، محمد ولی زاده، رضا محمودآبادی، امین خواجه خلیلی، 
امیرحسین همتی، حســین عزیزی، امیررضا ناصری، عرفان جلالی نژاد، 
عبدالمختار بوش، مصطفی کشمیری، رامین شهنوازی، علی حاجی پور و 

محمد هشتوار به این اردو دعوت شدند.

 سرمربی تیم ملی کشتی فرنگی جوانان: 
در جام خوبی قهرمان شدیم

ورزش : سرمربی تیم ملی کشتی فرنگی جوانان گفت: نمی خواهم بگویم 
مسابقات صربستان در حد قهرمانی جهان بود، قصد بزرگ نمایی ندارم اما 

تیم های خوبی در مسابقات حضور داشتند و ما نتیجه خوبی کسب کردیم.
حمید باوفا در مورد اینکه از ســوی میزبان به عنــوان بهترین مربی جام 
صربستان از او تقدیر شده است، اظهار داشت: لطف خدا شامل حال ما شده 
و کمیته برگزاری مسابقات این عنوان را به ما دادند چون ما تنها تیمی بودیم 
که با کشتی گیران زیر 20 سال مان در تورنمنت ایوانوویچ شرکت کرده بودیم 
 و سایر تیم ها همه در رده سنی بزرگسالان بودند و با همین تیم توانستیم

 7 مدال گرفته و قهرمان شویم.

۶ سهمیه انفرادی پارالمپیک ۲0۲0 برای کمانداران 
ورزش : در پایان روز چهارم مسابقات جهانی پاراتیروکمان در هلند، تعداد 
ســهمیه های پارالمپیک 2020 نمایندگان ایران مشخص شد.در ریکرو 
زهرا نعمتی، پوریا جلالی پور و اصغر زارعی نژاد و در کامپوند انفرادی راضیه 
شیرمحمدی، علی سینا منشازاده و رمضان بیابانی صاحب سهمیه پارالمپیک 
2020 شدند.میکس تیم کامپوند هم ســهمیه پارالمپیک را پیش از این 

کسب کرده بود.

سرمربی قزاق تیم ملی بوکس دوشنبه در تهران
ورزش: سرمربی قزاق تیم ملی بوکس ایران دوشنبه هفته  جاری برای در 
اختیار گرفتن هدایت بوکسورها وارد ایران می شود.طبق اعلام مسئولان 
فدراسیون بوکس، »بولت نیازیمبتوف« سرمربی قزاقستانی تیم ملی بوکس 
ایران با فدراسیون ایران به توافق نهایی رسیده و برای در اختیار گرفتن هدایت 
مشت زنان تیم ملی دوشنبه هفته آینده به ایران می آید.او علاوه بر هدایت تیم 
ملی بزرگسالان ایران در حوزه استعدادیابی نیز با فدراسیون بوکس همکاری 
خواهد کرد. همچنین این مربی قزاق در حوزه کشف، تربیت و آموزش مربیان 
بوکس در استان های مختلف ایران نیز فعالیت خواهد کرد.بولت در کارنامه 
کاری خود سابقه ســرمربیگری تیم های ملی بوکس کره جنوبی، ترکیه، 
عراق، آلبانی، قزاقستان و تیم نیمه حرفه ای »آستانه ایرلاینز« قزاقستان را 

بر عهده داشته است.

  شاهین طبع: 
هنوز فهرستی به فیبا اعلام نکردم

ورزش : به گفته سرمربی تیم ملی بسکتبال، هنوز هیچ فهرستی از این تیم 
و برای حضور درجام جهانی به فیبا اعلام نشده اما در نخستین فرصت این 
کار انجام خواهد شد.مهران شاهین طبع با یادآوری اینکه طبق تاریخ جدید، 
اردوی تیم ملی بسکتبال برای آماده ســازی حضور در جام جهانی از 25 
خردادماه آغاز می شود، گفت: هنوز در مورد اردونشینان و اینکه تمرینات را 
با حضور چه نفراتی آغاز کنیم به جمع بندی نهایی نرسیده ایم اما احتمالاً با 

دعوت از 19 - 18 بازیکن وارد اردوی آماده سازی خواهیم شد.

ارز گریبان پینگ پنگ را هم گرفت
ورزش : سرمربی تیم ملی تنیس روی میز برنامه پیشنهادی اردویی و مسابقاتی 
خود برای بازیکنان را به فدراسیون تحویل داده است که در این برنامه تعداد زیادی 
مسابقه بین  المللی گنجانده شده است. اما در این میان بحث تامین هزینه ها برای 
حضور پینگ پنگ بازان در این مسابقات مطرح شده که باعث تعدیل لیست 
 سرمربی خواهد شد.ســرمربی تیم ملی تقریباً تا بهمن ماه مسابقاتی نظیر، 
کره جنوبی، کره شمالی، بلغارستان، چک، آلمان و اتریش را در نظر گرفته است و 
در این میان بازیکنان، مسابقات قهرمانی آسیا و قهرمانی تیمی جهان را هم دارند.

آب از سمنان گل آلود بود!
علی عبداحد: خبر غیبت چند روزه مدیرکل ورزش و جوانان خراسان رضوی 
)فرزاد فتاحی( و متعاقب آن خبر دستور بازداشت نامبرده توسط بازپرس پرونده 
در دادسرای سمنان خیلی سریع در فضای مجازی منتشر و طبیعتاً واکنش های 
فراوانی را در استان به همراه داشت. فرزاد فتاحی خیلی زود با سپردن وثیقه 
میلیاردی و توضیحــات بعدی، به محل کار خود در مشــهد مراجعت کرد و 
در نخستین روز حضور دوباره با شرکت در جلســه شورای اداری کارکنان در 
مصاحبه ای گفت: دلیل احضارش به دادسرای سمنان مربوط به تخلف مالی دو 
نفر از کارمندانش در زمان مدیرکلی اش در این استان بوده است. وی همچنین 
در گفت وگو با خبرگزاری فارس با تکرار دلایل احضارش گفت: عده ای به دنبال 
تخریب هستند تا بتوانند از این آب گل آلود ماهی بگیرند. وی قول داد که اجازه 
نخواهد داد از این موج سازی ها کسی بهره ای ببرد و ورزش خراسان وارد حاشیه 
شود. او یادآور شد با توجه به اینکه دادستانی سمنان پیگیر موضوع تخلف دو 
کارمند سابق هستند، ممکن است من و همکارانم دوباره هم برای توضیحاتی 

به سمنان برویم!«
 این مقدمه خلاصه ای از خبر بازداشت مدیرکل ورزش و جوانان خراسان رضوی 
به روایت ایشان است. در حالی که ورزش خراسان رضوی تا تعیین تکلیف نهایی 
پرونده تخلف دو کارمند اداره کل ورزش و جوانان ســمنان، ناخواســته وارد 
حاشیه ای مبهم شده است، خطاب به مدیرکل چند نکته را یادآور می شویم: 
1- شایسته بود با توجه به اهمیت موضوع در سمنان، شما بعد از سپردن وثیقه 
و مراجعت به مشهد، در نشستی خبری اتفاقات پیش آمده را برای آگاهی افکار 
عمومی و بخصوص اهالی ورزش استان با خبرنگاران ورزشی مطرح می کردید تا 
انتشارهرگونه شایعه و شائبه و اخبار کذب به حداقل برسد. 2- شما در گفت وگو 
با فارس گفته اید که عده ای می خواهند از این آب گل آلود ماهی بگیرند، در حالی 
که این آبی که اشاره می کنید از سمنان گل آلود بوده و ربطی به مشهد و خراسان 
ندارد!! یادآور می شویم جامعه خبری و رسانه ای با نجابت تمام یا سکوت کردند و 
یا فقط خلاصه وار و بدون تفسیر و تحلیل خیلی کوتاه به انتشار خبر پرداختند. 3- 
اهالی ورزشی خراسان رضوی مصرانه از وزیر ورزش و جوانان، این انتظار را دارند 
تا با وسواس و درایت بیشتری نسبت به گزینش های بعدی اقدام نمایند تا لطمه 
و خللی به ورزش استان ها وارد نشود. ۴- خراسانی ها امیدوارند این حاشیه ها 

سنگ بزرگی در راه حرکت ورزشی که تازه در حال سرپا شدن است، نباشد.

برانکو در دو راهی ماندن و رفتن

کابوسجداییمردجامها

خرید 88 میلیون پوندی تکمیل شد

آیا»ادنهازارد«دررئالموفقمیشود؟
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فرهنگ و هنر

گزارش خبری

»قدس«بررسیمیکند
چرا طرح اکران افطار تا سحر شکست خورد؟

صبا کریمی: سال ۸۸ برای نخستین بار طرح اکران افطار تا سحر 
به اجرا درآمد؛ طرحی که باوجود برخی مشکلات، استقبال خوبی 
از آن شــد و برای ســینماروها اتفاق تازه و دلچســبی به حساب می آمد. 
دوره های دوم و ســوم این طرح نیز با کاهش نقاط ضعف آن بخوبی برگزار 
شد؛ گرچه در همین سال ها بود که حوزه هنری سینماهای خود را از این 
طرح خارج و ساز مخالف کوک کرد. با این حال اما طی سالیان بعد این طرح 
با فراز و فرودهای بسیاری به کار خود ادامه داد. دوره هایی که موجب رونق 
سینما شد و یا سال هایی که حتی از این طرح به عنوان یک شکست مطلق 

یاد می کنند.
نگاهی گذرا به کارنامه 10 ساله این طرح سینمایی نشان می دهد فیلم های 
در حال اکران نقش عمده ای در جهت دهی به میزان موفقیت یا شکســت 
آن داشــته اند. البته که بسیاری از اهالی ســینما همواره از نبود تبلیغات 
مناسب و کافی به عنوان مهم ترین عامل کم اقبالی این طرح یاد می کنند، 
اما تجربه پشت سر گذاشته این سال ها چیز دیگری را نشان می دهد و روند 
صعودی اســتقبال از طرح اکران افطار تا سحر را با میزان مقبولیت فیلم ها 
در یک راستا می داند. هرچند نمی توان از مؤلفه های دیگری همچون توزیع 
مناسب فیلم ها، سیاســت های پخش، قیمت بلیت، برنامه ریزی سالن های 
سینما و تبلیغات مؤثر از طریق صدا و سیما و تبلیغات شهری در این روند 

چشمپوشی کرد.
امســال و درست در دهمین سال برپایی طرح اکران رمضان به جای اینکه 
شــاهد کمتر شــدن نقاط ضعف و ارتقای روند کیفی اجرایی آن باشیم، با 
طرحــی روبه رو بودیم که عملاً به اجرا در نیامد و فقط نامی از آن را یدک 
کشــید. این در حالی است که بنا به نظر بسیاری از صاحبان آثاری که این 
روزها فیلم هایشــان روی پرده سینماست، طرح اکران افطار تا سحر عملًا 
اجرایی نشده و سینماداران نیز آنچنان که باید به جز سانس  های فوق العاده، 
سانس دیگری را در اختیار فیلم ها قرار ندادند و برخی نیز در میانه های راه 
از اجرای آن خارج شــدند. علاوه بر موارد فوق انتقادها به نحوه تبلیغات و 
آگاهی رسانی به مخاطبان نیز  مانند  هر سال پابرجاست. امسال نیز تعداد 
فیلم های اکران شده بیش از سال های گذشته بود، در حالی که شاید تنها 
دو فیلم »تگزاس« و »متری شــیش و نیم« چند سانس فوق العاده در اختیار 
داشــتند، علاوه بر این قیمت بلیت ها پس از افطار تمام بها شــده و انگیزه 
چندانــی را برای مخاطب باقی نمی گذارد که نیمه شــب برای تماشــای 
فیلم های دیگری که حتی سالن چندانی هم در آن ساعات در اختیار ندارند 
به سینما برود.نگاهی به گزارش منتشر شده توسط سازمان سینمایی درباره 
میزان فروش فیلم های سینمایی در نیمه اول ماه مبارک رمضان امسال در 
مقایسه با مدت مشــابه سال قبل هم این کاهش را بخوبی نشان می دهد. 
بر اســاس این گزارش 1۳ فیلم سینمایی در نیمه اول ماه مبارک رمضان 
امسال و در سال ۹۷ تعداد 1۵ فیلم سینمایی در ماه مبارک رمضان نمایش 

داده شد.
مجموع فروش فیلم های ســینمایی در نیمه اول ماه رمضان با تعداد  یک 
میلیون و ۲1 هــزار و ۷۵ نفر به ۹۵ میلیارد و ۸۷۸ میلیون و ۷1۹ هزار و 
۷۳0 ریال رسید در حالی که در سال ۹۷ با تعداد یک میلیون و ۷۸ هزار و 
۶۲۴ نفر، میزان فروش ۷۹ میلیارد و ۹۳۶ میلیون و ۷۷0 هزار و ۸۸0 ریال 
بوده است. همچنین نرخ متوسط بلیت در سال ۹۸ در سطح کشور ۹0 هزار 
و ۹۳ ریال و در سال گذشته1۳ هزار و ۵۷۴ ریال بوده است. میزان فروش 
فیلم ها در نیمه اول ماه مبارک رمضان در مقایسه با دوره مشابه خود در سال 
گذشــته )۹۷( ۲0 درصد افزایش، تعداد تماشاگران ۵ درصد کاهش و نرخ 

متوسط بلیت سینما ۲۷ درصد افزایش داشته است.
محمد قاصد اشرفی، رئیس انجمن سینماداران و مدیر سینما ماندانا درباره 
دلایل عدم موفقیت این طرح می گوید: واقعیت این اســت که امســال ما 
تبلیغاتی نداشتیم و رسانه ملی اصلاً با ما در معرفی فیلم ها همکاری نکرد. 
یک فیلم نیاز به معرفی شدن دارد که مردم نسبت به آن آگاهی و انگیزه پیدا 
کنند و فیلم را ببینند. تلویزیون می توانست کمک کند اما امسال همکاری 
نکرد در حالی که در ســال های پیش این همکاری و تعامل وجود داشت. 
ضمن اینکه نوع بلیت ها هم امسال تغییر کرد و از صبح تا افطار نیم بها بود 
و این می توانســت کمک کند. علاوه بر این چند فیلم هم اکران شد که از 
آن ها استقبال نشد و فکر می کنم این را هم به عنوان دلیل مهمی برای این 
عدم استقبال باید برشمرد که در نهایت امسال اکران بسیار ناموفق، ضعیف 

و شکست خورده ای را تجربه کردیم.
وی می افزاید: فیلم اگر خوب باشــد به تبلیــغ هم نیاز ندارد، اما نمی توان 
کتمان کرد که در روند معرفی به مخاطب مؤثر است و ما نیاز به اطلاع رسانی 
داریم. موضوع اینجاست که عوامل بسیاری در شکست و موفقیت این طرح 
تأثیرگذار است که پوشش و اطلاع رسانی مناسب از طریق فضای مجازی، 
بیلبوردهای شهری، رسانه ها، مطبوعات و تلویزیون بخشی از آن است و نمی 
توان صرفاً به یک موضوع اشاره کرد. از سویی دیگر یکی دیگر از موارد مؤثر 
در این شکست همزمانی ماه رمضان با فصل امتحانات مدارس بود که این 
خــود به تنهایی تعداد مخاطبان را کاهش می دهد، علاوه بر این تعطیلات 

هفته های گذشته هم در این روند کاهشی بی تأثیر نبوده اند.
رئیس انجمن ســینماداران تأکید می کند: نکته مهم دیگری که باید به آن 
اشاره کنم به خود فیلم ها برمی گردد. امسال برخلاف سال های گذشته که 
تلاش می شــد فیلم های جدیدی به اکران افزوده شود تا مردم هم علاقه و 
انگیزه بیشتری برای سینما رفتن پیدا کنند، اما این اتفاق رخ نداد و اغلب 
نمایش فیلم ها مدت  ها پیش همزمان با اکران دوم نوروزی آغاز شده بود یا 
در صف اکران عید فطر بودند و اساساً فیلم تازه ای در اختیار مخاطبان نبود.

قاصد اشــرفی در پاســخ به انتقادی که از سوی صاحبان اثر مبنی بر عدم 
اختصاص سالن های سینما در ساعات بامداد مطرح شده، این طور توضیح 
می دهد: واقعیت این اســت که تمام پردیس ها در این طرح شرکت کردند 
و من هم تا ساعت ۲:۳0 بامداد در سینما ماندانا سانس داشتم. اما وقتی از 

فیلمی استقبال نمی شود چه باید کرد. 
محســن علی اکبری تهیه کننده سینما نیز درباره دلایل عدم موفقیت این 
طرح می گوید: به هرحال نمی توان ســینما را از جامعه جدا دانســت. این 
روزها مردم دچار مسائل و مشکلات اقتصادی بسیاری هستند و در مضیقه 
قرار گرفتند و هزینه ای که باید برای سینما رفتن لحاظ کنند را نمی توانند 
مدیریت کنند و امسال هم نسبت به سال های قبل شاهد رشد بیش از حد 
قیمت ها در همه موارد بودیم و از لحاظ اقتصادی ثبات چندانی نداشتیم و 

قطعاً این مسئله روی سینما رفتن و تفریحات مردم هم تأثیرگذار است.

 فرهنگ و هنر/ خدیجه زمانیان  صنعت نشر 
کشور در چند سال گذشته با مشکلات بسیاری 
مواجه بوده است؛ از مسئله بحران مخاطب و فعالیت 
ناشران سودجو گرفته تا کتاب سازی و قاچاق کتاب 
و حالا هم بحران کاغذ. مشکلات نشر در سال های 
گذشته نه تنها کم نشده که چندین برابر هم شده 
است. این مشکلات آن قدر رسانه ای شده و توسط 
ناشران در رسانه های مختلف مطرح شده که حتی 
اشخاصی هم که زندگی شان با صنعت نشر خط و 
ربطی ندارد، کم و بیش در جریان این مشکلات 
هستند. مخاطبی که کتاب می خواند حالا می داند 
قیمت بالای پشت جلد کتاب به دلیل کمبود کاغذ 
است. علاقه مندی که پاتوقش نمایشگاه های مختلف 
کتاب است حالا می داند بسیاری از کتاب ها قاچاق 
با توجه به آنچه خوانده و  است و تلاش می کند 
دیده، کتابی را انتخاب کند که مطمئن است بر 
اساس ضوابط و شرایط سالم به وجود آمده؛ یعنی 
کتابی  و جسمش،  روح  عرق ریزی  با  نویسنده ای 
نوشته و ناشر هم با تکیه بر موازین نشر آن را منتشر 

کرده است. 
حالا بگذریــم از اینکه طیف زیــادی از مخاطبان 
هم هستند که به دنبال خرید کتاب هایی اند که با 
تخفیف های بالا به فروش می رســند. مخاطبی که 
یا علت تخفیف کتــاب را می داند و عبارت قاچاق 
کتاب به گوشش خورده یا مخاطبی که از مافیای 
کثیف کتاب و قاچــاق آن اطلاع ندارد و همچنان 
آبشخور روحش همان بساط های کنار خیابان است. 
به هر حال یک سر مشکلات صنعت نشر، مخاطب 
کتابخوان اســت. چرا با توجه به اینکه مســائل و 
مشکلات نشر، به صورت شفاف در رسانه ها منعکس 
شــده، اراده ای در وزارت ارشــاد برای از بین بردن 

معضلات این صنعت وجود ندارد؟ 
گزارش امروز ما پاسخ به این چرایی است. 

 عمل  مدیران به شعارهایشان نزدیک شود
بهرامــی،  مدیر  علیرضا 
برای  »آرادمــان«  نشــر 
نبود ایــن اراده دو دلیل 
ذکر می کند. این شــاعر 
از  بســیاری  می گویــد: 
فعالیت هایی که کارکنان 

ارشاد مجبور به انجامش هستند به خاطر موظفی 
است و علاقه و انگیزه ای برای انجام آن وجود ندارد، 
مثلاً برگزاری نمایشــگاه کتاب یک موظفی اداری 
اســت و مسیری دارد که هر ســاله مدیران همان 
مسیر را طی می کنند. به خاطر نمایشگاه سفره ای 
پهن می شــود و بودجه ای هم وجود دارد که اعضا 
به این بودجه به عنوان مقرری نگاه می کنند، پس 
بــه این فعالیت ها به عنــوان وظیفه فرهنگی نگاه 
نمی کنند. مثلاً سال پیش و امسال مدیران نمایشگاه 
کتاب تغییر کردند. این دو سال مدیریت نمایشگاه 
چه تفاوتی با هم داشــت و سیاســت مدیر جدید 

نسبت به قبلی در چه بود؟ 
بهرامی  دلیل دوم به سامان نرسیدن مشکلات نشر 
را در بازخواست نشدن مســئولان عنوان می کند 
و می گوید: آیا تا به حال شــده وزیر ارشــاد مدیر 
فرهنگی و یا مدیر نمایشــگاهش را به خاطر وجود 
کتاب قاچاق در نمایشــگاه کتاب توبیخ و یا برکنار 
کند؟ وقتی اراده ای برای برخورد وجود ندارد، شرایط 

منفعت طلبی هم مهیا می شود. 

این شــاعر با طرح یک مثال در حوزه بحران کاغذ، 
بر بی توجهی مســئولان ارشــاد تأکید می کند. او 
می گویــد: پس از به وجود آمدن شــرایط بحرانی 
اقتصاد، یک کارگروه برای نظارت بر وضعیت کاغذ 
به وجود آمد، اما در جریان افزایش های بی رویه کاغذ 
و ایجاد بعضی مشکلات، این کارگروه اعلام کرد در 
زمینه نظارت بر کاغذ وظیفه ای ندارد. سؤال ما این 
اســت که پس وظیفه این کارگروه چیســت؟ این 
کارگروه نه تنها به وظیفه اش عمل نکرد که اتفاقاً 

بعضی خواص را متمول تر هم کرد. 
بهرامــی  توضیح می دهد: طبق آمارهای رســمی  
وزارتخانه و کارگروه، اعلام شــد بیش از ۹۳ درصد 
کاغذی که با ارز دولتی وارد کشــور شد سرنوشت 
نامعلومی  دارد؛ این یعنی فساد بیش از ۹0 درصدی 
پس از تشــکیل همان کارگروه نظارت بر کاغذ هم 
به وجود آمد. اگر قرار بود نقش کارگروه کاغذ فقط 
تســهیل واردات برای برخی افراد خاص باشد، این 

واردات بدون تشکیل کارگروه هم انجام می شد. 
مدیر نشــر آرادمان معتقد است: وزارت ارشاد باید 
بر ساز و کار واردات کاغذ نظارت کند، یعنی پیگیری 
کند ســرانجام کاغذهایی که با نرخ ارز دولتی وارد 
شــد، چه شــد؟ چون می بینیم قیمت پشت جلد 
کتاب های ناشــرانی که از این کاغذ استفاده کردند 
با قیمت پشــت جلد کتاب هایی که بــا کاغذ ارز 
غیردولتی منتشر شده، تفاوتی ندارد. پس سرنوشت 

آن کاغذهای ارزان چه شده است؟ 
به گفته بهرامی،  ما در کشوری زندگی می کنیم که 
با پدیده ریاکاری مواجهیم، یعنی مدیران شعارهای 
انقلابی می دهند اما عملکردشــان به گونه ای است 
که مفسدان را تقویت می کنند، پس باید اتفاقی رخ 
دهد که شعارهای قانون اساسی و جمهوری اسلامی 

ایران  محقق شود. 
 

 مشکلات صنعت نشر 
فقط گرانی کاغذ نیست 

مدیر انتشارات سپیده باوران بر این باور است، وزارت 

ارشاد حتی پیشتر و قبل از گرانی کاغذ هم باید به 
فکر نظارت فنی و کیفی بر عملکرد ناشران می بود. 
عابس قدســی معتقد است: مشکلات صنعت نشر 
فقط گرانی کاغذ نیســت. نشر کشور ما مشکلات 
بســیاری دارد که گرانی کاغذ یکی از آن هاســت. 
متأسفانه ناشــران حرفه ای همیشه این مشکلات 
را متذکر شــده اند اما از ســوی وزارت ارشاد هیچ 
انگیزه ای برای به سامان رسیدن وضعیت نشر وجود 

ندارد.  
وی با بیان اینکه از آنجا که مشــکلات صنعت نشر 
فقط مربوط به ناشر نمی شود و ناخودآگاه گریبان 
مخاطــب کتابخــوان را هم می گیرد، بــه یکی از 
این مشــکلات اشــاره می کند و توضیح می دهد: 
گرانی کاغذ، نابســامانی نمایشــگاه کتاب تهران و 
نمایشگاه های کتاب شهرستان، کتاب سازی و قاچاق 
کتاب مشکلاتی اســت که فقط مربوط به ناشران 

نیست و تبعات آن مربوط به کل جامعه است. 
او از بعضی ناشران به عنوان ناشران بساز بفروش یاد 
می کند که فقط به دنبال کتاب سازی و سود بیشتر 
هستند و به مسائل کیفی اهمیت نمی دهند. قدسی 
معتقد است: آنچه در حوزه نشر رخ می دهد در ادامه 
همان اتفاقی است که در سیستم های دیگر وجود 
دارد. آیا حوزه صنایع، ساختمان سازی و یا پزشکی، 

مبتنی بر استانداردهای حرفه ای خودشان فعالیت 
می کنند؟ مسلم است که چنین نیست، اما در این 

بین، حوزه نشر از همه بلاتکلیف تر است.  
قدســی در ادامه صحبت هایش به مشکلات دیگر 
ناشران اشــاره می کند. او می گوید: مسئله ممیزی 
و عدم صلاحیــت افرادی که کتاب ها را بررســی 
می کنند، ناشران را با مشکلات زیادی مواجه کرده 
است. گاهی ممیزان ارشاد در مسائلی سختگیری 
می کنند که در حوزه صلاحیت آن ها نیست، مثلًا 
توقع دارند وقتی شخصیت داستان، لمپن است با 
ادبیات مؤدبانه ای صحبــت کند. چرا؟ چون ممیز 
حوزه  ادبیات کمترین آشــنایی بــا مبانی ادبیات 
داســتانی ندارد، اگر این ســختگیری های نابه جا 
جایش را به اعمال نظر یک تیم فنی و خبره در باب 
بدیهی ترین مبانی ترجمه، تألیف، ویراستاری و کلًا 

کتاب سازی بدهد اوضاع نشر بسامان خواهد شد. 

 چرا کارمندان ارشاد باید ناشر باشند؟
قدسی می گوید: مسائلی 
در حــوزه نشــر اتفــاق 
ذهنیت  کــه  می افتــد 
ناشران را نسبت به خود 
وزارت ارشاد منفی کرده 
است؛ مثلاً مسئله قاچاق 

کتاب که ماه ها فضای رســانه ای را درگیر خودش 
کرده بود، چطور اتفاق می افتد؟ کتاب من ناشــر، 
مجوز نشر نمی گیرد و بعد همان کتاب بدون طی 
مسیری به صورت افست منتشر می شود و در حاشیه 
خیابان انقلاب و کنار خیابان به فروش می رود؛ آیا 
با کنار هم گذاشتن این مسائل، این شائبه به وجود 
نمی آید که بین قاچاقچیان و افرادی که به بهانه های 
مختلف به آثار مجوز نمی دهند ارتباطی وجود دارد 
تا به این وسیله بخشی از اقتصاد کثیفی که سیستم 
کتاب های افست آن را تأمین می کند، از بین نرود؟ 
این ناشر ادامه می دهد: وقتی وزارت ارشاد می بیند 
نمایشگاه های کتاب محل عرضه و فروش کتاب های 

قاچاق و کتاب های بنجل و بی کیفیت اســت چرا 
سازو کار نمایشگاه را تغییر نمی دهد. در حال حاضر 
ملاک ناشران برای گرفتن غرفه، اعلام وصول است و 
ارشاد اصلاً به کتاب هایی که توسط ناشر به نمایشگاه 

می آید کاری ندارد.  
او می گوید: متأسفانه ناشران حرفه ای همیشه این 
مشکلات را متذکر شده اند اما از سوی وزارت ارشاد 
هیچ اراده ای وجود ندارد تا مشــکلات حوزه نشر را 
از بین ببرد. عده ای می خواهند شــرایط این حوزه 
به ســامان نرســد، چون به منافع شخصی افرادی 
برمی گردد و به ســامان رســاندن این وضعیت به 
نفعشــان نیست و دســت بر قضا بعضی از همین 
افراد خود در این ســاز و کار معیوب تصمیم ســاز 
و دخیل اند. مثلاً بعضی از کارمندان ارشــاد ناشــر 
هستند. ناشــری که خودش کتاب سازی می کند 
چطور باید دغدغه اصلاح این وضع را داشته باشد؟  
مدیر مؤسسه کافه کتاب آفتاب توضیح می دهد: 
همه مشکلات از زمانی شروع شد که مجوزهای 
بی قاعده به افرادی که صلاحیت های لازم را برای 
دریافت مجوز نشــر نداشــتند، داده شد و خود 
کارمندان وزارت ارشاد حتی ناشر شدند. ناشران 
تازه کار هم زمانی که کاغذ دولتی بوده، در نبود 
یک سیســتم نظارتی ســالم با پروانه نشر کاغذ 
دولتی می خریدند و کاغذها را در بازار به قیمت 
آزاد می فروختنــد و به این صورت ســود کلانی 
نصیب عده ای می شده، بدون اینکه کار فرهنگی 
انجام شود. قدسی ادامه می دهد: اگر روزی برسد 
که وزارت ارشاد بخواهد از ناشران امتحان بگیرد تا 
متوجه میزان کتابخوانی آن ها شود، فکر می کنید 
چند نشر در امتحان قبول می شــود؟ این افراد 
چون در فضای فرهنگی نشــو و نما پیدا نکرده 
اند ، برای فرهنگ و بقای ادبیات هم دلســوزی 
نمی کنند و به همین دلیل فرهنگ ما با مشکلات 

بسیاری دست و پنجه نرم می کند. 
این ناشــر معتقد اســت، حتی در نحوه استخدام 
کارکنان وزارت ارشــاد هم باید ســختگیری هایی 
وجود داشــته باشد. کارمند ارشاد باید با کارمندان 
دیگر تفاوت داشــته باشــند، در حالی که وقتی با 
کارمندان فعلی ادارات ارشــاد مواجه می شــویم، 

می بینیم با کارمندان دیگر تفاوتی ندارند. 
به گفته این فعال فرهنگی، سیستم فعلی ارشاد 
سازوکار یک نهاد فرهنگی را ندارد و بیشتر شبیه 
به یک نهاد و ارگان اقتصادی اســت تا فرهنگی. 
وقتی با کارمندان ارشــاد مواجه می شــویم این 
کارمنــدان آداب و منــش فرهنگــی ندارند، نه 
ارتباطشــان با ارباب رجوع فرهنگی اســت و نه 
آدم هایی انــد که به خاطر حرفه شــان با کتاب 
سروکار داشته باشند. در خوشبینانه ترین حالت 
فقط شــخص وزیر فرهنگ و ارشــاد اســلامی، 
همان چند معاون و شاید مدیر کل ارشاد بعضی 
اســتان ها، دغدغه های فرهنگی و منش فرهنگی 
باشــند و ذاتاً انسان های فرهنگی و دغدغه مندی 
باشــند و عمده  کارکنان وزارت فرهنگ گویی با 
ایــن فضا بیگانه اند و از آنجایی که اغلب اینان در 
استخدام این وزارتخانه اند تغییر وزیر و معاونانش 
تأثیر چندانی بر امور جاری در این سازمان ندارد. 
قدسی در پایان می گوید: همه این مسائل بدیهیات 
حوزه نشر ماست، اما آن قدر از این مشکلات گفته 
شده و تغییری حاصل نشده که تکرار آن ها از سوی 

امثال من مصداق عمل لغو است.

برش

متأسفانه ناشران حرفه ای همیشه 
این مشکلات را متذکر شده اند 
هیچ  ارشاد  وزارت  سوی  از  اما 
اراده ای وجود ندارد تا مشکلات 
حوزه نشر را از بین ببرد. عده ای 
حوزه  این  شرایط  می خواهند 
به سامان نرسد، چون به منافع 
شخصی افرادی برمی گردد و به 
سامان رساندن این وضعیت به 

نفعشان نیست

فرهنگ و هنر: کتاب پیشنهادی امروز ما »پرواز از پنجره جنوبی« روایت زندگی 
سردار شهید علیرضا حاجی بابایی نوشته سیدمحمدرضا رضوی است که بتازگی 
منتشر شده است.فصل نخست این کتاب، به زندگی سردار شهید علیرضا حاجی 

بابایی از تولد تا پیروزی انقلاب اسلامی پرداخته می شود.
فصل دوم روایت فعالیت های انقلابی اوست که به وقایعی تا پیش از شروع جنگ 
تحمیلی پرداخته است. حضور در کردستان و مبارزه با گروهک های ضد انقلاب، 
بخشــی از این تاریخ است.فصل ســوم، آغاز جنگ تا عملیات بازی دراز دوم و ۸ 
شــهریور را شامل می شود. مقطعی که شــهید حاجی بابایی، به همراه پاسداران 
مظلوم، در جبهه های ســرپل ذهاب از پیشــروی سپاه مکانیزه عراق، جلوگیری 
کردند.فصل چهارم، روایت مجاهدت هــای رزمندگان در عملیات بازی دراز دوم 
و حوادث بزرگ روز هشــتم شهریور سال ۶0 است و فصل پنجم نیز به عملیات 
11 شهریور، موسوم به عملیات شهیدان رجایی و باهنر می پردازد. این عملیات در 
مناطقی از سرپل ذهاب به وقوع پیوسته و شهید حاجی بابایی، فرماندهی یکی از 

مهم ترین محورهای آن را بر عهده داشت.

تماشاییکعروجدر
»پروازازپنجرهجنوبی«

تسنیم: محمــد صالح علا، نویسنده و مجری تلویزیون با بیان اینکه مدیران دانشی، پیشنهاد امروز
با تجربه و مدیرانی که عوامل و عناصر رسانه را بخوبی می شناسند، در تولید برنامه ها 
تحولی ایجاد می کنند، گفت: آن ها می دانند چه کاری از چه کســی ســاخته است؛ 
می دانند از هر کوزه همان تراود که در اوســت و می دانند فرهنگ و هنر پدیده هایی 
پیچیده، دشوار و زمانبر هستند؛ نیاز به هزینه های زمانی دارند؛ در تولید فرهنگ و هنر 
نمی توان عجله کرد. هیچ سیبی را نمی توان مجبور کرد که در زمان دلخواه ما برسد. 
رسیدن سیب بیرون از تقویم طبیعی، میوه اش نارس و کال است. سیب باید خودش 
برســد، وقتی رسید، خودش از درخت می افتد. پس زیبایی ، زمانبر است و هنرمندان 
تولیدکننده زیبایی کم اند. زیرا زیبایی را نمی توان آموزش داد، زیبایی را می توان آموخت 
اما نمی توان آموزش داد. مثل اینکه من بگویم امســال لیسانس ادبیات بگیرم ویلیام 
شکسپیر می شوم. فوق لیسانس سینما بگیرم عباس کیارستمی یا کمال الملک می شوم. 
پس همیشه از دانشگاه هنرمند در نمی آید؛ دانشگاه مؤثر است. من در دانشگاه درس 
خوانده ام و تدریس هم کرده ام با این وجود عقیده دارم تحصیل در دانشگاه کافی نیست. 
از دانشگاه حسین آهی درنمی آید، با توصیه و سفارش هم نمی توان مجری درست کرد.

ازدانشگاه
حسینآهیدرنمیآید

رادیو و تلویزیون

ادبیاتسینما

کمیتکتابهایدینیخوبوکیفیتشانبداستگزارشیازآمارفروشفیلمهایتازهدرسینماها
ایســنا: »دختر شــیطان«، »ما همــه با هم هســتیم«، 
»سرخپوســت« و »شــبی که مــاه کامل شــد« فیلم هایی 
هســتند که با پایان اکران نــوروزی روی صحنه رفتند و 
در مدت زمان کوتاه اکران خود توانســتند به فروش نسبتاً 
امیدوارکننده ای دســت یابند.»دختر شــیطان« فیلمی به 
کارگردانی و تهیه کنندگی قربان محمدپور در سال 1۳۹۶ 
به عنوان محصول مشــترک سینمایی بین ایران و بالیوود 
بیشــترین فروش خود را در روز نخســت اکران یعنی 1۵ 
خرداد بــه مبلغ حدود ۵0 میلیون تومان کســب کرده و 
در مجموع دو روز اکــران خود حدود 11۲ میلیون تومان 
فروش و حدود ۷000 تماشــاگر داشته اســت. این فیلم 
ســینمایی در ۷۳ ســینما در تهران و شهرستان در حال 
اکران اســت.»ما همه با هم هســتیم« به کارگردانی کمال 
تبریزی و تهیه کنندگی سیدرضا میرکریمی به عنوان یکی 
از پربازیگرترین فیلم ها روی پرده سینماها رفت و توانست 
در دو روز اول اکران خود حدود یک میلیارد و 100 میلیون 
تومان فروش با ۷۵ هزار نفر مخاطب داشــته باشــد. این 
فیلم کمدی در 111 ســینما در تهران و شهرستان ها در 
حال اکران است.فیلم »شــبی که ماه کامل شد« از نرگس 
 آبیــار که رکورددار نامــزدی و همچنین دریافت جایزه در 
سی و هفتمین جشنواره فیلم فجر بود، در روز نخست اکران 
خود در ۳۵0 ســانس و ۸۸ سینما اکران شد و حدود ۵00 
میلیون تومان فروش داشت. این ملودرام در مجموع دو روز 
اکران خود حدود ۹00 میلیون فروش داشــته و هم اکنون 
در ۹۹ سینما بر پرده نقره ای سینماهاست.»سرخپوست« به 

کارگردانی و نویسندگی نیما جاویدی و تهیه کنندگی مجید 
مطلبــی در مجموع دو روز اکران خود حدود ۸00 میلیون 
فروش و ۴۵ هزار نفر تماشاگر داشته است. بیشترین فروش 
این فیلم معمایی مربوط به گیشه سینما پردیس کوروش 
تهران است که در ۲۷ ســانس حدود 110 میلیون تومان 
فروش داشــته است.همچنین آمار فروش فیلم هایی که در 
ماه رمضان روی پرده ســینماها رفته اند نیز ثبت شــده و 
»به دنیا آمدن« محســن عبدالوهاب حــدود 1۲۵ میلیون 
تومان، »نبــات« پگاه ارضی بیــش از ۶۳1 میلیون تومان، 
»خانــه دیگری« به کارگردانی بهنــوش صادقی حدود ۸۷ 
میلیون تومان، »وکیل مدافع« ســلما بابائــی بیش از ۷۵ 
میلیون تومان، »تولدت مبارک« ســمیه زارعی نژاد بیش از 
۳۷ میلیون تومان و »ســامورایی در برلین« مهدی نادری 

حدود ۳ میلیارد و ۶00 میلیون تومان فروش داشته اند.

ایبنا: سیدعلی کاشفی خوانساری، از نویسندگان کودک 
و نوجــوان و پژوهشــگران در حوزه دیــن، در خصوص 
کتاب های دینی برای این گروه سنی گفت: میزان انتشار 
کتاب های تألیفی دینی در حوزه کودک و نوجوان، از نظر 
کمیت، خیلی زیاد است و مشــکلی از این نظر نداریم، 
چراکــه از ناشــران دولتی که به دلیل مســئولیت های 
ســازمانی این کتاب ها را منتشــر می کنند تا ناشــران 
خصوصی که به خاطر اســتقبال مخاطــب، کتاب های 
دینی برای بچه ها منتشر می کنند، همگی در این زمینه 
فعالیت دارند. اما از نظــر کیفیت، نگرانی های جدی در 
ایــن حوزه وجود دارد، زیرا اغلب آثار دینی و مذهبی که 
برای کودکان و نوجوانان منتشــر می شوند، نه مقبولیت 
لازم را نزد بچه ها دارنــد، نه می توانند تأییدیه های لازم 
متخصصان و کارشناسان این حوزه و داوران جشنواره های 
فعال در این زمینه را کسب کنند.این پژوهشگر و منتقد 
ادبی  افزود: بر این اساس می بینیم که امروز فاصله زیادی 
بین رفتار مخاطبــان کودک و نوجوان و اهدافی که این 
آثار دنبال می کنند، وجود دارد و علت این مسئله را باید 
در موقعیت هــای خاص کتاب های دینی در جامعه ادبی 
دنبال کنیم. طبیعتاً هر موضوعی که مورد نقد قرار نگیرد 
و احســاس کند قدرت بلامنازعی دارد و می تواند بدون 
نقدشدن به راهش ادامه دهد، دچار فساد درونی می شود 
و این اتفاق در هر حوزه ای ممکن است رخ دهد. مشکل 
اصلــی کتاب های کودک و نوجوان ما این اســت که به 

دلایل مختلف، به صورت جدی نقد نمی شوند.

کاشفی خوانســاری یکی از دلایل این مسئله را ترس 
بســیاری از منتقدان از نقد کتاب هــای دینی عنوان 
می کند و می گوید: آن ها به نوعی برای این آثار قداست 
قائل هستند و احساس می کنند نقد کتاب های دینی، 
مشکلاتی را برایشــان ایجاد می کند و دلیل دیگر این 
مســئله رویکرد وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی نسبت 
به دادن مجوز برای چاپ آثار دینی است. وزارت ارشاد 
در زمینه چاپ این کتاب ها سختگیری  زیادی ندارد و 
این آثار با استانداردهای پایین تری از نظر متن، تصویر، 
کتاب آرایی و... مجوز می گیرند و این نگاه وجود دارد که 
اگر ایرادی از این کتاب ها بگیرند، ممکن است مخالفت 
با دین تلقی شــود و این آثار بدون استانداردهای لازم 
منتشر می شوند و سبب شده کیفیت آثار دینی پایین 

بیاید.

کارشناسان به پرسش »قدس« پاسخ دادند

چرا وزارت ارشاد به دنبال حل مشکلات صنعت نشر نیست؟
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